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100 نامزد و مدیر اجرایی 
آذربایجان شرقی تذکر 

انتخاباتی گرفتند

تبریز، میزبان هنرمندان تبریز، میزبان هنرمندان 
موسیقی موغام ازموسیقی موغام از

  1۸1۸ شهر کشور شهر کشور

شفافیت حداکثری در شفافیت حداکثری در 
پرداخت های دولت پرداخت های دولت 

محقق شدمحقق شد

8

4
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پروژه ۲۴000 متر مربعی 
پردیس فرهنگ و رسانه 

تبریز در آستانه افتتاح

8

مصطفی جمشــیدی با اشاره به اینکه رمان انقلابی 
باید رنگ واقعیت داشــته باشد گفت: مسوولان ما 

باید قدر نویسندگانی را که انقلاب کردند بدانند.

رمان انقلابی باید رنگ 
واقعیت داشته باشد

2

ایران هیچ سلاحی به 
یمن ارسال نکرده است

تولید ماشین آلات 
معدنی و راهسازی

 ۳۰ درصد رشد یافت

2

 امیرســعید ایروانــی ســفیر و نماینده دایــم ایران 
در ســازمان ملــل در نامــه ای بــه رییــس شــورای 
امنیــت اعلام کــرد که نماینــده آمریکا در نشســت 
این شــورا، بــا انتشــار اطلاعــات نادرســت و ایراد 
اتهامــات بی اســاس علیه جمهوری اســلامی ایران 
از  در خصــوص وضعیــت یمــن و دریــای ســرخ، 
تریبون شورای امنیت برای پیشبرد برنامه سیاسی 

کوته فکرانه خود سوءاستفاده کرده است.

معاون وزیر صمت با اشــاره به اینکه بر اســاس آمار 
۱۰ ماهه ۱۴۰۲، نســبت به ســال ۱۴۰۱، ۳۰ درصد رشــد 
تولید ماشین آلات معدنی و راهسازی داشتیم گفت: 
هــر جایی که نیــاز در داخل داریم تولیــد را افزایش 

داده و سپس به صمت صادراتی شدن می رویم.

4۳

تاثیر کانون های فرهنگی 
و تربیتی در تربیت تمام 

ساحتی دانش آموزان

توسط رایزنی فرهنگی جمهوری اسلامی صورت می گیرد:

برگزاری همایش بزرگداشت 
پروفسور عبدالباقی 
گولپینارلی در آنکارا

مدیرکل آموزش و پرورش آذربایجان شرقی؛

چهار شــنبه ۲ اســفند ماه 1۴0۲ 11  شــعبان 1۴۴5 ۲1  فوریه   ۲0۲۴ ســال هجدهم  شماره  ۴637        ۸ صفحه  10 هزار تومان

              احمد ذاکری-مدیرمسئول

مقــام معظــم رهبــری )مدظلــه( در دیــدار روز یکشــنبه ۲۹ بهمــن بــا مردم 
آذربایجــان، دربــاره وظایفی کــه به هنگام باید شــناخت و به آنهــا عمل کرد 
بیاناتــی داشــتند و نخســتین وظیفه را تحت عنــوان »نگاه به خــود« مطرح 
فرمــوده بــه جنبه هــای مختلفــی از آن من جمله نــگاه به عیوب، کاســتی ها 
و ضعف هــا و تــلاش در جهت جبــران آن و همچنیــن نگاه بــه قوت ها و قدر 

دانستن و تقویت آن اشاره نمودند.
وقتی به ســخنرانی های مختلف رهبر معظم انقلاب در طی ســال های پس از 
انقلاب اســلامی توجه می کنیم، می بینیم که ایشــان بارها مردم و مســئولین 
را نســبت بــه امر »نــگاه به خود« توجــه داده و مصــداق بارز نگاه بــه خود را 
ســرنگون کردن قدرت طاغوتی و حکومت فاســد و وابســته پهلوی و برپایی 
یک حکومت مردمی عنوان کرده اند. در اغلب موارد، ســخنرانی ها مربوط به 
اوقاتی اســت که احساس می شود مردم یا مسئولین نسبت به دستاوردهای 
انقــلاب اســلامی و کار عظیمــی که ملت بــزرگ ایران به ثمر رســانده اســت و 
توانمندی هــای آنان در انجــام کارهای بزرگ و اثرگذار، به دیده شــک و تردید 
نــگاه می کننــد. در برخی موارد نیز اشــاره معظمٌ له به مســئله نــگاه به خود، 
نزدیک به ایام انتخابات بوده است که شاید بخشی از مردم با فراموش کردن 
توانمندی ها و دســتاوردهای جمهوری اســلامی، فریفته تبلیغات دشــمنان 

شوند و نسبت به فریضه مهم شرکت در انتخابات سستی کنند.
باید بــه یادآوریم که امام خمینــی )ره( در دورانی که خمودی و سســتی ملت 
را فراگرفته بود و کســی نســبت بــه ظلم و فســاد ســازمان یافته رژیم پهلوی 
واکنشــی نشــان نمی داد، حرکتی را آغاز نمود که همین مردم را تبدیل به یک 
ملــت مطالبه گــر کرد تا جایــی که کشــتارهای فجیعی نظیر کشــتار پانزدهم 
خــرداد ۴۲ هــم نتوانســت حرکــت ملــت را متوقف کنــد. بزرگ تریــن تحول 
امــام )ره( در مــردم، تحــول نوع نگاه بــه خود بــود. ملــت در آن دوران، نگاه 
حقارت آمیــزی نســبت به خود و توانمندی هایش داشــت تــا جایی که برخی 
می گفتند ایران توان ســاخت آفتابه هم ندارد و لذا هرگز تصور نمی کردند که 
بتوانند بر اراده ابرقدرت ها پیروز شــوند. امام خمینی )ره( چنین نگاهی را به 
احساس عزت و اعتمادبه نفس بدل کرد و مردم را از اینکه حکومت استبدادی 
را یــک امر طبیعی بدانند بدل به ملتی کرد که خودشــان نوع حکومتشــان را 
تعیین کردند. این نگاه حقارت آمیز در دوره هایی پس از انقلاب نیز به چشــم 
می خورد. از جملــه در دوران دولت قبل که رئیس جمهــور تأمین آب خوردن 
مردم را نیز به رفع تحریم ها وابسته می دانست و یا مشاور او در دولت یازدهم 
می گفت: »ما به جز پخت آبگوشــت بزباش و قورمه ســبزی در هیچ تکنولوژی 
صنعتی نســبت به جهان برتری نداریم«؛ لذا بر ماســت که با بازخوانی تاریخ 
انقلاب و دستاوردهای ۴۵ ساله نظام جمهوری اسلامی، قدر داشته هایمان را 

بدانیم و با قدرت و امید بیشتری به ادامه مسیر توجه کنیم.

نگاه به خود
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آسمان همان است، چرا امسال نبارید؟
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ایرنــا -  »علی استادهاشــمی« رئیس کل 
بیمــه مرکزی بــا حضــور در غرفــه ایرنا در 
نمایشــگاه مطبوعات و رسانه گفت: بحث 
نســخ الکترونیک نزدیک به ۲ ســال است 
که بین بیمه گرهای پایه، وزارت بهداشــت 
و بیمه هــای تکمیلــی و بیمــه مرکــزی در 
حــال انجــام اســت. اکنون بعــد از فــراز و 
فرودهای متوالــی برنامه این اســت که با 
آغاز اسفندماه نیاز نباشد مردم عزیز برای 
پرداخت هزینه های دارو، نســخ فیزیکی را 

به بیمه های تکمیلی ارائه دهند.
استادهاشــمی افــزود: مبنا این اســت که 
بــرای  داروخانه هــا  در  کــه  نســخه هایی 
محاســبات  و  مــی رود  پایــه  بیمه گرهــای 
روی آن ها انجام می شــود بــرای بیمه های 
تکمیلــی ارســال شــود. بیمــه مرکــزی در 
فرصت بســیار کوتاهی حدودا بین ۳ تا ۵ 
روز ارزیابی هــای خود را انجــام می دهد تا 

پرداخت صورت بگیرد.
رئیــس کل بیمه مرکــزی تصریح کــرد: اگر 

نیاز باشــد که بررســی مجددی انجام شود 
به فرد اطلاع  می دهیم تا نســخه را دوباره 
برای ما ارســال کند. این طــرح اکنون روی 
دارو انجــام می شــود تا پــس از آن به مرور 
ســراغ کلینیک و بخش های دیگر خواهیم 

رفت.
وی دربــاره ضریب نفوذ صنعــت بیمه در 
دولت ســیزدهم گفت: بخشــی از فرمولی 
کــه بــرای محاســبه ضریــب نفــوذ داریم 
بــه پرداخت حــق بیمه هــای تولیــدی در 
صنعت و بخشــی دیگر به تولید ناخالص 
داخلی برمی گردد کــه آمار آن باید تا ۲ ماه 
پس از پایان سال نهایی شود. احتمالی که 
می دهیم این است که ضریب نفوذ با رشد 
همراه شــود. به این دلیل که در بیمه های 
تکمیلی توانســته ایم حق بیمــه را افزایش 
دهیم و در برخی رشــته ها مانند بیمه عمر 
نسبت به سال گذشته استقبال بیشتری از 
سوی مردم انجام شده است. برای رسیدن 
به یک ضریب نفــوذ خود در صنعت بیمه 

باید تلاش کرد که بیمه بیش از گذشــته در 
سبد زندگی مردم قرار بگیرد.

استادهاشمی تاکید کرد: برای این کار باید 
محصولات جدیــدی طراحی کنیم تا مردم 
با بیمه ها بیشــتر آشنا شــوند. ۲ ابزار برای 
آینده صنعــت بیمه دارای اهمیت اســت. 
یکی فناوری هــای جدیدی اســت که ما به 
سرعت در ســال جاری به ســمت استفاده 
دیگــری  رفتیــم.  جدیــد  فناوری هــای  از 
محصولات جدید اســت که باید بر اساس 
فناوری های جدید طراحی شــود. امســال 
کارهــای خوبــی در صنعــت بیمــه انجــام 
داده ایــم و امیدواریم نتایج خوبی داشــته 

باشد.
آذر  از  وی دربــاره کروکــی برخطــر گفــت: 
امسال »کروکی برخط« در کشور به مرحله 
اجرا درآمده اســت و به صــورت هفتگی در 
حال رفع مشــکلات آن هســتیم تا مردم در 
ســفرهای نوروزی به شکل کامل بتوانند از 

کروکی برخط استفاده کنند.

پرداخت هزینه بیمه تکمیلی دارو بدون ارائه نسخه از 
اسفند اجرا می شود

مهر - امیرســعید ایروانی ســفیر و نماینده 
دایــم ایــران در ســازمان ملــل در نامــه ای 
بــه رییــس شــورای امنیــت اعــلام کــرد که 
نماینــده آمریــکا در نشســت این شــورا، با 
انتشــار اطلاعات نادرســت و ایراد اتهامات 
بی اســاس علیه جمهوری اســلامی ایران در 
خصــوص وضعیت یمــن و دریای ســرخ، از 
تریبون شــورای امنیت برای پیشبرد برنامه 
سیاســی کوته فکرانــه خــود سوءاســتفاده 

کرده است.
در نامه امیر ســعید ایروانی سفیر و نماینده 
دایم ایران در سازمان ملل به رییس شورای 
امنیت سازمان ملل آمده است: پیرو مکاتبه 
مورخ ۱۵ ژانویــه S( ۲۰۲۴/۶۴/۲۰۲۴(، مایلم 
مجددا بــه یک ادعــای بی اســاس دیگر که 
نماینده ایالات متحده علیه کشــورم مطرح 

کرده است، پاسخ دهم.
دیپلمات ارشــد جمهوری اســلامی ایران در 
ســازمان ملل تصریح کرد: در جلســه اخیر 
شــورای امنیــت ســازمان ملل متحــد که در 
۱۴ فوریــه ۲۰۲۴ ذیــل دســتور کار وضعیــت 

شــد،  برگــزار   )۹۵۴۸/۲۰۲۴/S( خاورمیانــه 
متأســفانه بار دیگر نماینــده ایالات متحده 
و  نادرســت  اطلاعــات  انتشــار  بــا  آمریــکا 
ایــراد اتهامــات بی اســاس علیــه جمهوری 
اســلامی ایران در خصوص وضعیت یمن و 
دریای ســرخ، از تریبون شــورای امنیت برای 
پیشــبرد برنامــه سیاســی کوته فکرانه خود 

سوءاستفاده کرد.
سفیر ایران در سازمان ملل تاکید کرد: ایران 
این اتهامات بی اساس را قاطعانه رد می کند 
و آنها را بهانه ای می داند که ایالات متحده از 
آن برای توجیه و مشــروعیت بخشــیدن به 
اقدامــات غیرقانونی و تجــاوز نظامی خود 
به یمن اســتفاده می کند. همانطــور که در 
نامه مورخ ۱۵ ژانویه ۲۰۲۴ تصریح شد، ایران 
همچنان به پایبندی خود به قطعنامه های 
امنیــت  شــورای   )۲۰۱۵(  ۲۲۱۶ و   )۲۰۱۴(  ۲۱۴۰
متعهد اســت و هیچ گونــه فعالیتی مغایر با 
این قطعنامه هــا، از جمله فروش یا انتقال 
تسلیحات، انجام نداده است. علاوه بر این، 
ایران همــواره از حل مســالمت آمیز بحران 

یمــن از طریــق مجــاری دیپلماتیــک دفاع 
می کنــد و بر تعهد خود بــه امنیت دریایی و 

آزادی دریانوردی تاکید دارد.
ایروانــی تاکید کــرد: ایــران بار دیگــر تجاوز 
اســتفاده  و  انگلیــس  و  آمریــکا  نظامــی 
غیرقانونــی از زور در یمن را محکوم می کند؛ 
و  حاکمیــت  آشــکارا  نظامــی  تجــاوز  ایــن 
تمامیــت ارضی یمــن، حقوق بیــن الملل، 
منشور سازمان ملل متحد و قطعنامه های 
مربوطــه شــورای امنیت را نقــض می کند و 
تهدیدی جــدی برای صلح، ثبــات و امنیت 
منطقه اســت. اســتناد به دفاع از خود ذیل 
ماده ۵۱ منشور ســازمان ملل توسط ایالات 
متحــده و انگلیس بــرای توجیــه اقدامات 
گمراه ســازی  هــدف  بــا  خــود  غیرقانونــی 
صــورت  می پذیــرد، و طبــق قوانیــن بیــن 

المللی فاقد مشروعیت است.
ســفیر ایران در ســازمان ملــل در پایان این 
نامه از رییس شــورای امنیت ســازمان ملل 
خواست که این نامه را به عنوان سند شورای 

امنیت ثبت و توزیع کند.

جلســه  در  فرشــیدی،  حســین    - مهــر 
وبیناری با ســفرای کشورهای دعوت شده 
به نخستین همایش بین المللی پوشش 
همگانی سلامت با برنامه سلامت خانواده 
و نظــام ارجــاع، انجــام ا قدامات ســلامت 
محور در کشــور بــدون تعهد دولــت را بی 
نتیجــه عنــوان کــرد و گفت: خوشــبختانه 
تعهد دولت برای انجام اقدامات ســلامت 
محــور وجــود دارد و همچنیــن فعالیــت 
۲۰ هــزار عضــو هیأت علمی، ۶۷ دانشــگاه 

و دانشــکده علوم پزشــکی، ســرمایه های 
بزرگی در کشور محسوب می شوند.

معــاون بهداشــت وزارت بهداشــت اظهار 
داشــت: همایــش بیــن المللی پوشــش 
همگانی سلامت با برنامه سلامت خانواده 
و نظام ارجاع که ۱۵ و ۱۶ اســفند ۱۴۰۲ برگزار 
خواهد شــد به دنبال اجــرای موفق طرح 
ســلامت خانــواده و نظام ارجاع در کشــور 

است.
فرشــیدی بیــان داشــت: حــدود ۹ مــاه از 

اجــرای برنامــه ســلامت خانــواده و نظام 
ارجــاع گذشــته و در حال حاضــر جمعیت 
شــهری و در شــهرهای بــالای ۲۰ هــزار نفر 
جمعیــت، ۲۷ میلیــون نفر تحت پوشــش 

این طرح قرار گرفته اند.
معــاون بهداشــت بــا تاکیــد بــر اهمیــت 
امــروزه  گفــت:  ســلامت  دیپلماســی 
دیپلماســی ســلامت و در تبــادل نظــر و 
گفتگــوی کشــورها در پیشــگیری و کاهش 

بیماری ها بسیار مؤثر است.

ایران هیچ سلاحی به یمن ارسال نکرده است

۲۷ میلیون ایرانی تحت پوشش طرح سلامت خانواده

ایرنا -  میثم لطیفی در بیســت و چهارمین 
نمایشگاه رســانه های ایران، اظهار داشت: 
بحث جــذب نخبــگان در دســتگاه اجرایی 
از ابتدای دولت ســیزدهم مطــرح بود؛ زیرا 
تکلیف شــورای عالی انقلاب فرهنگی بوده 
و رئیــس جمهور هم بر ایــن موضوع تاکید 

داشتند.
وی افزود: کارگروه مشترکی بین بنیاد ملی 
نخبگان و سازمان اداری و استخدامی کشور 
برای جذب نخبگان در دستگاه های اجرایی 
تشــکیل و آییــن آن تهیــه شــد که از ســال 
گذشــته مرحله نخســت آن به عنوان طرح 

شهید موسوی را آغاز کرده ایم.
معاون رئیس جمهور گفت: بر اســاس این 
طــرح ۵ هزار نفــر از نخبگان بــا تایید بنیاد 

ملــی نخبــگان در دســتگاه اجرایــی جذب 
شــدند، البته در مرحله اول فرایند طولانی 
شــد کــه امیدواریــم در مرحله دوم و ســوم 
بتوانیم فرایند را ســریع تر و متناسب با نیاز 

دستگاه های اجرایی انجام شود.
لطیفــی بیــان کــرد: فراخــوان ســوم برای 
جــذب نخبــگان برگزار شــده و افــراد ثبت 
نام کرده اند کــه بنیاد ملی نخبگان در حال 
بررســی مدارک است. بعد از بررسی مدارک، 
افرادی که بر اســاس معیارهــای بنیاد ملی 
نخبگان شــرایط نخبگی را داشته باشند به 

کانون های ارزیابی معرفی خواهند شد.
کانون هــا  ایــن  در  داد:  ادامــه  وی 
بررســی  افــراد  عمومــی  شایســتگی های 
می شــود و بعــد از آن بــه ســازمان اداری و 

اســتخدامی معرفی خواهند شد تا دوره ۲۱ 
روزه آموزشــی شــرکت کنند؛ این دوره افراد 
بــر اســاس شــاخص ها ارزیابی می شــوند 
و بــرای آشــنایی بــا دســتگاه های اجرایی و 
فرصت هــای شــغلی آمــوزش می بیننــد تا 
مسیر شغلی را انتخاب می کنند. پس از این 
مراحــل، نخبــگان به دســتگاه های اجرایی 

معرفی خواهند شد.
رئیس ســازمان اداری و اســتخدامی کشــور 
گفــت: بعــد از ایــن مرحلــه نخبــگان را بــه 
دســتگاه های اجرایی معرفی می شوند و بر 
اساس انتخابشــان در دستگاه های اجرایی 
تــلاش می کنیــم که ایــن موضوع ســریع تر 
انجام شــود و بتوانیم این افــراد را از همان 

ابتدا به صورت پیمانی جذب کنیم.

از  رســیده  اطلاعــات  اســاس  بــر   - ایرنــا 
معاونت برنامه ریزی و مدیریت منابع این 
وزارتخانــه، اهم دســتاوردهای وزارت راه و 
شهرســازی در حــوزه بنــادر و دریانوردی از 

ابتدای دولت سیزدهم معرفی شد.
مهمتریــن  از  یکــی  اســاس،  ایــن  بــر 
دســتاوردهای وزارت راه و شهرســازی کــه 
البتــه در ســال جــاری به وقــوع پیوســته، 
احیای خلیج گرگان از طریق لایروبی کانال 
آشــوراده به ارزش روز ۵۲۰ میلیــارد تومان 

است.
در ادامــه می تــوان به افزایــش ۲۲ میلیون 
تنــی ظرفیــت اســمی بنــادر کشــور از ۲۶۴ 
میلیــون تن در ابتدای دولت ســیزدهم به 

۲۸۶ میلیون تن اشاره داشت.
ظرفیــت  ســیزدهم  دولــت  در  همچنیــن 
کانتینری بنادر بازرگانی کشــور به ۷۰۰ هزار 
TEU )واحــد شــمارش کانتینــر( افزایــش 
یافــت. ایــن دســتاورد مهــم در حالــی به 
دســت آمــد کــه ظرفیــت کانتینــری بنادر 

بازرگانی کشــور در ابتدای سال ۱۴۰۰ در رقم 
هشت میلیون TEU قرار داشت و در پایان 
آبان ماه سال ۱۴۰۲ این ظرفیت در رقم ۸.۷ 
میلیــون TEU قرار گرفت کــه افزایش ۷۰۰ 

هزار TEU را نشان می دهد.
ایــن گزارش می افزاید: ۳۴ پــروژه بندری با 
ارزش ســه هزار و ۶۳ میلیــارد تومان و ۹.۵ 
میلیــون یــورو در زمینــه توســعه و تجهیز 
بنادرکشــور تا پایان امسال به بهره برداری 

می رسد.

جذب ۵ هزار نخبه در دستگاه های اجرایی در دولت سیزدهم

بهره برداری از ۳۴ پروژه بندری تا پایان ۱۴۰۲ 

ایسنا - رئیس ســازمان استاندارد با اشاره 
به پیشــرفت واحدهای تولیدی کشــور در 
زمینه اســتاندارد گفت: در دو سال گذشته 
از رتبــه ۲۶ دنیا به رتبه بیســتم اســتاندارد 

سازی صعود کردیم.
ســازمان  رئیــس   - پنــاه  اســلام  مهــدی 
تولیــد  جشــنواره  در   - ایــران  اســتاندارد 
ملــی - افتخــار ملــی گفــت: عصــر کنونی 
عصر دیجیتال اســت و باید از فرصت های 

موجود بــرای بهبود وضعیت کســب و کار 
و رونــق تولید داخلی اســتفاده کرد چراکه 
رونــق تولید به صورت مســتقیم در بهبود 

وضعیت اقتصادی جامعه اثرگذار است.
وی در ادامه به تاریخچه سازمان استاندارد 
ایران اشــاره کرد و افزود: امروز صد سال از 
عمر سازمان استاندارد ایران می گذرد و در 
میان ۱۸۶ کشــور عضو سازمان بین المللی 
اســتاندارد با ۶۰ کشــور در زمینه استاندارد 

تفاهم نامه و پیمان همکاری داریم.
اسلام پناه در پایان به جایگاه جهانی ایران 
در زمینه اســتاندارد اشــاره کرد و خبر داد: 
خوشــبختانه در دو سال گذشته توانستیم 
از رتبــه بیســت  و ششــم دنیا با شــش پله 
صعــود بــه رتبه بیســتم دنیــا برســیم و از 
کشــورهای آرژانتین و برزیل پیشــی گرفته 
که در صد ســال اخیر بهترین رتبه کشور در 

زمینه استاندارد است.

ایرنا -  »علیرضا عســگریان« در نمایشگاه 
مطبوعات و رســانه گفت: دولت ســیزدهم 
مهم تریــن راهبرد خــود را در حــوزه تغذیه 
مردم قرار داده است. این راهبرد سه گانه ای 
اســت کــه بــه مــادران، کــودکان و عمــوم 
مــردم برمی گــردد. طرحــی کــه بــه عمــوم 
مــردم برمی گردد بــه عنوان طــرح کالابرگ 

الکترونیکی معرفی شده است.
معــاون رفاه و امــور اقتصــادی وزیر تعاون 
افزود: گســتره این طرح بســیار زیاد است و 
۶۰ میلیون نفــر در دهک های یــک تا هفت 
درآمدی را تحت پوشش خود قرار می دهد. 
از ابتدای ســال جاری تا کنون حدود هشت 
پایلــوت را بــه مرحلــه اجــرا درآوردیــم. در 
پایلــوت اخیــر که بــه میمنت دهــه فجر به 
عنوان طــرح فجرانــه کالابــرگ الکترونیکی 
نامگذاری شد، یک طرح سه ماهه را اجرایی 

کردیم.

عســگریان گفــت: طــرح فجرانه نســبت به 
 ۱۸ از  دارد.  تفاوت هایــی  دیگــر  طرح هــای 
بهمن آغاز شده و تا ۱۸ اردیبهشت ماه ادامه 
دارد. بــه واســطه این طرح هر کســی که در 
دهــک یک تا هفت جامعه اســت مشــمول 
ایــن طــرح اســت. در این طــرح دیگــر نیاز 
نیســت فرد از یارانه خودش مبلغ ۲۰۰ هزار 
تومان خرید کند تا بتوانــد اعتبار مضاعف 
را دریافــت کنــد. البتــه ایــن امــکان فراهم 
نیســت که تمام اعتبــار خود را بــرای خرید 
یک کالا هزینــه کنید. این طــرح ۱۱ قلم دارد 
و تمــام آن ها استانداردســازی شــده اســت 
و اعتبــار ۲۲۰ هــزار تومانی بایــد روی کالاها 
تقسیم شــود. وی تاکید کرد: به این واسطه 
هــر خریدی که از ســبد کالایی اســتاندارد ۱۱ 
قلــم انجــام دهیــد، اعتبار تشــویقی همان 
خرید را دریافت می کنید. برای دریافت کل 
این اعتبــار فرد یک ماه فرصــت دارد. برای 

خیلی از مردم این شائبه پیش آمده بود که 
یارانه ها قطع می شــوند و بــه همین دلیل 
تصمیم گرفتــه بودند با عجلــه خرید کنند 
در حالی که این طور نیست و تمام ماه برای 

این خرید فرصت است.
معاون وزیر تعــاون گفت: امــروز ۳۰ بهمن 
با گذشــت ۱۱ روز از اجرایی شــدن این طرح، 
اســتقبال خانــوار از آن به ۱۱ میلیون رســیده 
است که شامل ۳۳ میلیون نفر از دهک یک 
تا هفت مشمول طرح فجرانه می شوند. در 
همین ۱۱ روز دولت هفت هزار و ۳۰۰ میلیارد 
تومان توســط دولت پرداخت شــده است. 
۲۴ هــزار میلیــارد تومــان نیز توســط مردم 
خریداری شــده اســت. ظرف کمتــر از ۱۲ روز 
۳۳ تا ۳۴ میلیون بسته غذایی توزیع شده 
است. اگر این طرح ۴ ماه ادامه داشته باشد 
چیزی حدود ۱۲۰ تا ۱۳۰ میلیون بسته غذایی 

توزیع خواهیم کرد.

مهر - ستاد انتخابات کشور فهرست نهایی 
دوره  دوازدهمیــن  انتخابــات  نامزدهــای 

مجلس را فردا اعلام می کند.
اســلامی ســخنگوی ســتاد انتخابات کشــور 
در نشســتی خبری کــه در دانشــگاه تربیت 
مدرس برگزار شــده بود اظهار داشت: شب 
گذشــته شــورای نگهبــان آخرین فهرســت 

تأییــد صلاحیت نامزدها را به وزارت کشــور 
اعــلام کرد و این ســتاد فردا با انتشــار آگهی 

این فهرست را اعلام می کند.
وی افزود: با توجــه به اینکه در این چند روز 
تعدادی از نامزدها انصراف داده اند لیست 
نهایــی نامزدهایی کــه در انتخابات حضور 
می یابند فردا پــس از آمار گیری دقیق اعلام 

خواهد شد.
مردانی، مدیرکل سیاســی وزارت کشــور هم 
با اشــاره بــه اینکــه در انتخابات ایــن دوره 
مجلس تعــداد هزار و ۱۰۰ نفــر از نامزدها از 
اساتید دانشــگاه هستند گفت: این نشانگر 
آن اســت که ظرفیت علمی کشــور می تواند 

به ظرفیت حکمرانی تبدیل شود.

صعود ۶ پله ای ایران در زمینه استانداردسازی در ۲ سال گذشته

استقبال از طرح کالابرگ الکترونیکی در ۱۱ روز به ۱۱ میلیون خانوار رسید

فهرست نهایی نامزدهای انتخابات مجلس فردا اعلام  می شود

ایســنا - معــاون وزیــر راه و شهرســازی 
گفــت: در دولت ســیزدهم تــا کنون ۲۲۶ 
هزار واحد مســکونی به مرحله نوســازی 
بافت های فرسوده رسیده که بیش از ۲۰ 
درصد نوســازی پس از انقلاب اسلامی را 
شامل می شــود و تا پایان سال به رکورد 
جدیــدی در بحث نوســازی دســت پیدا 
می کنیــم. ســال آینــده نیز ان شــاءالله 

شرایط بهتر از امسال خواهد بود.
محمــد آیینی اظهــار کرد: بعــد از انقلاب 
و  میلیــون  یــک  حــدود  بــرای  اســلامی 
۵۰ هــزار واحــد مســکونی در محــدوده 
بافت های فرســوده پروانه صادر شــده 
کــه از این تعداد ۲۲۶ هــزار واحد معادل 
بیــش از ۲۰ درصــد از کل طــی حدود دو 
ســال و نیم دولت ســیزدهم اجرا شــده 

است.
 وی افــزود: دولت ســیزدهم نســبت به 
دولــت قبــل حداقل رشــد ۵۰ درصد در 
صدور پروانه بافت های فرســوده رشــد 
سالیانه داشــته اســت. تعداد ۳۵۷ هزار 
واحد نیــز در دولت های نهم و دهم اجرا 

شــده که نشــان می دهد ایــن دو دولت 
توجه بیشــتری به امر نوسازی مسکن در 

مقایسه با دولت های دیگر داشتند.
بــه گفتــه آیینــی، امســال رکــورد صدور 
پروانه در بافتهای فرسوده تا پایان سال 
شکســته خواهد شــد کــه کاری کم نظیر 
اســت و ان شــاءالله ســال آینــده ســال 

بهتری برای موضوع نوسازی است.
معــاون وزیــر راه و شهرســازی تصریــح 
کرد: از مــردم دعوت می کنیــم از فرصت 
طلایی که دولت و شــهرداری ها در قالب 
بســته تشــویقی اعم از تخفیــف پروانه، 
تسهیلات بانکی، بســته ۱۹ بندی و بسته 
خوشــبختانه  کننــد.  اســتفاده  زمیــن 
بافــت فرســوده ایــن شــرایط را دارد که 

تولیداتش سریع تر به بازار می رسد.
آیینی گفت: از ۲۲۶ هزار پروانه مســکونی 
که طــی دو ســال گذشــته در بافت های 
فرســوده صادر شــده ۸۰ هــزار واحد به 
بهره برداری رســیده اســت. برای ۵۷ هزار 
واحد مراســم رســمی افتتاح برگزار شده 
و تــلاش می کنیم تا پایان ســال با حضور 

رییس جمهور مراســم رســمی برای سایر 
واحدها برگزار کنیم.

وی با اشاره به مهلت واگذاری سند برای 
حاشیه نشــینان تا پایان سال جاری بیان 
کرد: بنــد »م« تبصــره ۱۱ قانــون بودجه 
ســال ۱۴۰۲ ایــن فرصت را فراهــم کرد که 
ساکنان سکونتگاههای غیررسمی نسبت 
به دریافت سند اقدام کنند و برای تمدید 
این زمان، قانون وجــود ندارد. بنابراین 
خواهشــم این اســت کــه متقاضیــان تا 
facility. پایــان ســال از طریق ســامانه

udrc.ir ثبت نام را انجام دهند.
معاون وزیر راه و شهرسازی درباره میزان 
همــکاری بانکهــا در پرداخت تســهیلات 
نوســازی گفت: در حوزه بافت فرســوده 
تا کنــون عمده تســهیلات توســط بانک 
مســکن پرداخت شــده و بانکهــای دیگر 
تازه بــه این فرآینــد ورود کــرده اند. لذا 
هنــوز ارزیابــی نســبت به ســایر بانک ها 
نداریم اما بانک مســکن بــا تمام توانش 
اقدام بــه پرداخت وام نوســازی کرده که 

جای تقدیر و تشکر دارد.

ایسنا - معاون وزیر صمت با اشاره به اینکه 
بر اســاس آمار ۱۰ ماهه ۱۴۰۲، نسبت به سال 
۱۴۰۱، ۳۰ درصــد رشــد تولیــد ماشــین آلات 
معدنی و راهســازی داشتیم گفت: هر جایی 
که نیــاز در داخــل داریــم تولیــد را افزایش 
داده و ســپس بــه صمــت صادراتی شــدن 

می رویم.
ســید محمــد موســوی اظهــار کــرد: میراث 
دار یک دهــه عدم تحرک و عــدم جدیت در 
تولیــد بودیــم. مثــلا در حوزه ماشــین آلات 
راهسازی و معدنی شــرکت های بزرگی مثل 
هپکــو  و برخی شــرکت های دیگر بــه دلیل 
واگذاری های غلطی کــه در زمان خصوصی 
ســازی به افراد نااهل  شد، دچار رکورد شده 

بودند.
وی افــزود: آمــار تولیــد ســال ۱۴۰۰ به عدد 
۱۷۰۰ رســیده بود. برآوردها نشــان از ۱۵ هزار 
ماشــین آلات فرســوده راهســازی و معدنی 
در کشــور بــود. حرکت جهشــی برای ســال 
۱۴۰۱ برنامه ریزی شد و شاهد افزایش تولید 

۱۰۰ درصــدی در این حوزه بودیم. در ســال 
۱۴۰۱ علاوه بــر هپکو ۱۰ شــرکت فعال بخش 
خصوصــی در این حــوزه فعالیــت کردند و 
حاصل دســتاورد آنها تولید ۳۵۰۰ ماشــین 

آلات معدنی و راهسازی در سال ۱۴۰۱ بود.
معــاون صنایــع ماشــین آلات و تجهیــزات 
تصریح کرد: همین برنامه رشد را برای سال 
۱۴۰۲ برنامه ریــزی کردیم. بر اســاس آمار ۱۰ 
ماهــه، ۳۰ درصد رشــد تولید ماشــین آلات 
معدنی و راهســازی در ســال۱۴۰۲ نسبت به 

سال ۱۴۰۱ داشتیم.
وی در ادامــه گفــت: برنامــه داریــم ۱۵ هزار 
ماشین آلات راهســازی و معدنی فرسوده را 
نوســازی کنیم و سپس به ســمت صادراتی 
شــدن این محصولات برویم. بــه تبع اینکه 
در حال حاضر نیاز در داخل داریم صادرات 
انجام نمی شــود. در این حوزه هر جایی که 
تولید داخل نداریم اجازه واردات می دهیم. 
اعــلام می کنیم  کــه ضمن حمایــت از تولید 
ماشــین آلات در داخــل کشــور آنجایــی که 

تولیــد نداریم اجازه واردات دهیم و دســت 
معدن کاران را از ماشین آلات پرکنیم.

موســوی در پاســخ به اینکه در بخش تولید 
ماشــین آلات کشــاورزی چه اقداماتی انجام 
شده است؟ گفت: در حوزه تراکتور  در سال 
۱۴۰۱ نــه تنها تولید نیاز کشــور را کاملا تامین 
کرد، بلکه در ســال ۱۴۰۲ صادرکننده شــدیم 
و امروز اجزا و قطعات و تراکتور کامل صادر 
می کنیم. تاکنون نیز ۲۲ میلیون دلار تراکتور 
صــادر کردیم. وی در ادامــه گفت: هر جایی 
که نیــاز در داخــل داریــم تولیــد را افزایش 
می دهیــم و تامیــن می کنیــم و ســپس بــه 

صمت صادراتی شدن می رویم.
به گفتــه وی  برنامــه ما در حــوزه تجهیزات 
پزشکی فقط تامین داخل نیست بحث های 
صادراتی اســت. در حوزه تجهیزات پزشکی 
مانیتورینگ علائم حیاتی را به ۷۰ کشور دنیا 
صــادر می کنیم. تجهیــزات اتاق عمــل را به 

بیش از ۱۰ کشور دنیا صادر می کنیم.

رکورد نوسازی مسکن را می شکنیم

تولید ماشین آلات معدنی و راهسازی ۳۰ درصد رشد یافت
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مهر -  عضو هیأت رئیســه مجلس شورای اســلامی گفت: مجلس در 
راستای افزایش سلامت اقتصادی کشور ممنوعیت سود مرکب، سود 
از ســود، جریمه تأخیر نســبت به وجه التــزام را در قراردادهای بانکی 

مصوب کرد.
روح الله متفکــر آزاد، عضو هیأت رئیســه مجلس شــورای اســلامی در 
گفت وگو با خبرنگاران گفت: مجلس شورای اسلامی تلاش کرده است 

تا نظام بانکداری اسلامی را تقویت کند.
وی ادامــه داد: اخیــرا قانــون بانک مرکزی تصویب شــد و پــس از آن 
اصلاحیــه جز ۴ مــاده ۱۰ برنامه هفتم توســعه کمک بســیار خوبی در 

راستای اقتصاد اسلامی به کشور می کند.
نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس شورای اسلامی افزود: 
مســئله اقتصاد اســلامی مورد توجه علمــا و مردم عزیزمــان بوده و 
نمایندگان مردم هم در این جهت نســبت به ارتقا ســلامت اقتصادی 
حســاس بودنــد و تلاش کردنــد در مصوبــات خود به ایــن موضوع 

اهتمام ورزند.

متفکر آزاد در تشریح مصوبه ای از برنامه هفتم توسعه گفت: با مصوبه 
اخیر مجلس جریمه دیر کرد از قراردادهای بانکی، سود از سود، جریمه 
تأخیر نســبت به وجه التزام و خسارت بر خســارت ممنوع شد و گامی 
مهمــی در راســتای ارتقای ســلامت اقتصادی کشــور و مطالبات مردم 
برداشته شد. وی افزود: شورای نگهبان مواردی را به عنوان ایراد بر این 

مصوبه مطرح کرده بود که اخیرا مجلس نیز این ایرادات را رفع کرد.

مدیرعامل آب و فاضلاب استان:

آب شرب پایدار ۴۱۱ روستا در طرح 
جهاد آبرسانی آذربایجان شرقی 

تامین می شود
ایســنا- مدیرعامل آب و فاضلاب اســتان گفت: طرح جهاد آبرسانی 
استان در دو مرحله اجرا می شــود که در مجموع ۴۱۱ روستا از آب شرب 

پایدار بهره مند می شوند.
محمد خانی در خصوص طرح جهاد آبرســانی روستاهای آذربایجان 
شرقی در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: با دستور رئیس جمهور و بر 
اساس تجربه های گذشته، در تداوم طرح ملی آبرسانی به روستاهای 
کشور و باهدف سرعت بخشــیدن به روند آبرسانی به روستاها، طرح 
ملی جهاد آبرسانی به روستاهای محروم توسط وزارت نیرو ایجاد شد.
وی افزود: این طرح با استفاده از تمامی ظرفیت های کشور، مشارکت 
و هم افزایی دولت، شــرکت  آب و فاضلاب استانی، گروه های جهادی، 
نهادها، ســازمان ها، نیروهای مســلح و خیرین و شرکت های دانش 
بنیــان تعریف شــده اســت. خانی گفــت: در این راســتا طــرح جهاد 
آبرسانی آذربایجان شــرقی در دو مرحله پیش بینی شد که در مرحله 
اول ۱۷۸ روســتا و در مرحلــه دوم ۲۳۳ روســتا در ۲۱ شهرســتان از آب 
شرب بهداشتی پایدار بهره مند می شــوند. وی بیان کرد: مرحله اول 
طــرح با دو هــزار و ۵۰۰ میلیارد ریال اعتبار و با مشــارکت قرارگاه امام 
حسن مجتبی)ع( و بسیج ســازندگی سپاه عاشورا در چهار شهرستان 
خداآفرین، کلیبر، هشــترود و ورزقان از دهه فجر سال ۱۴۰۰ آغاز شده 

و با ۸۷ درصد پیشرفت فیزیکی در حال اجراست.
بــه گزارش ایســنا به نقل از روابــط عمومی آب و فاضــلاب آذربایجان 
شــرقی، وی یادآور شــد: مرحله دوم نیز با اعتباری بالــغ بر یک هزار و 
۳۵۰ میلیارد تومان که ره آورد سفر دوم رئیس جمهور به استان است، 
آغاز شده و با اجرای آن جمعیتی بالغ بر ۱۶۲ هزار و ۴۵۳ نفر از آب شرب 

پایدار بهره مند می شوند.

کشف ۵ تن مکمل غذایی دام و 
طیور قاچاق در مراغه

ایسنا - فرمانده انتظامی شهرستان مراغه از کشف ۵ تن انواع مکمل 
غذایی دام و طیور خارجی قاچاق به ارزش ســه میلیارد و ۸۰۰ میلیون 
ریال خبر داد.  ســرهنگ توحید فارسی در تشریح این خبر اظهار کرد: 
مامــوران پلیــس آگاهی شهرســتان در اجرای طرح تشــدید مبــارزه با 
قاچاق کالا و ارز هنگام گشت زنی در محور مواصلاتی مراغه به هشترود 

به یک دستگاه کامیون باری مشکوک و آن را متوقف کردند.
وی با اشــاره به اینکه در بازرســی از این خودروی توقیف شــده، مقدار 
پنج تــن انواع مکمل غذایــی دام و طیور خارجی قاچــاق در برندهای 
مختلف کشــف شــد، تشــریح کرد: برابر اعــلام کارشناســان امر ارزش 
کالاهــای مکشــوفه ۳ میلیارد و ۸۰۰ میلیون ریال برآورد شــده اســت. 
وی خاطرنشان کرد: در این راستا یک نفر دستگیر و خودروی مربوطه 
نیز توقیف پس از تشــکیل پرونده مقدماتی به مرجع قضائی معرفی 
شــد. وی از شهروندان درخواست کرد: شهروندان در صورت مشاهده 
هرگونه تخلف و موارد مشکوک، موضوع را به مرکز فوریت های پلیسی 

۱۱۰ اطلاع دهند. 
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بــا  شــرقی  آذربایجــان  پــرورش  و  آمــوزش  مهر-مدیــرکل 
گرامیداشــت ســالروز کانون هــای فرهنگــی و تربیتــی، ایــن 
کانون هــا را در تحقق تربیت تمام ســاحتی و مهــارت افزایی 

برای دانش آموزان، موثر هستند.
مســعود ســعادتی، در آئیــن گرامیداشــت ســی و چهارمین 
ســالروز تأســیس کانون های فرهنگی و تربیتی بــا بیان این 
مطلب، اظهار کرد: برگزاری و گرامیداشــت ســالروز تأسیس 
کانون هــای فرهنگی و تربیتــی، گامی برای یادآوری رســالت 
بزرگ دســتگاه تعلیم و تربیت که همان تربیت تمام ساحتی 

است، به شمار می آید.
وی با اشــاره به تعدد مهارت ها و وجود هوش های چندگانه 
در بیــن انســان ها به ویــژه کــودکان، گفت: امــر تربیت باید 
دربرگیرنده تمامی زمینه ها به ویژه ســاحت های شــش گانه 
مــورد تاکیــد در برنامه ملی درســی باشــد. آموزش رســمی، 
امکان پرداختن به همه ابعــاد تربیتی دانش آموزان را ندارد؛ 
بنابرایــن آموزش غیررســمی و خارج از برنامه درســی بخش 

بسیار مهمی به شمار می آید.
این مقام مســئول با مورد تاکید قرار دادن نقش برنامه های 
فرهنگــی و تربیتــی در کاهش آســیب های اجتماعــی، اظهار 
کرد: آموزش غیررسمی در قالب کانون های فرهنگی و تربیتی 

برای تحقق اهداف در این زمینه، ظرفیت بسیار بزرگی دارند.
نمایشــگاه  ماننــد  نمایشــگاه هایی  برگــزاری  ســعادتی، 
دســتاوردهای کانون های فرهنگی و تربیتــی را فرصتی برای 
بــروز و نمایــش اســتعدادهای شــاخص در دانش آمــوزان 
دانســت و بیان کــرد: کانون های فرهنگــی و تربیتی، تکمیل 

کننده پازل تربیت چندبعدی هستند و این اهمیت پرداختن 
به کانون ها را دوچندان می کند. شــور و شــوق دانش آموزان 
در این نمایشــگاه جانبی و کارهای متنوع به نمایش گذاشته 
شــده در آن، نشــانگر اهمیت کانون های فرهنگــی و تربیتی 

است.

مدیرکل آموزش و پرورش آذربایجان شرقی با اشاره به وجود 
۵۲ کانــون فرهنگــی و تربیتی بــا محورهــای فعالیت متعدد 
در اســتانمان، اظهــار کرد: اقدامات انجام شــده در راســتای 
ارزیابی کانون ها بســیار ارزشــمند بوده و ما کانون فرهنگی و 
تربیتی به معنای واقعی کلمه می خواهیم که افزایش مهارت 
دانش آمــوزان را مورد توجه قــرار داده و برای آن، برنامه ریزی 
کند. وی در پایان خاطرنشــان کرد: همراه با سیاســت وزارت 
آموزش و پــرورش به تقویــت کانون های فرهنگــی و تربیتی 

اردوگاه های دانش آموزی کمک خواهیم کرد.
حجت الاســلام والمســلمین خانــی، رئیــس اداره فرهنگــی، 
هنــری، اردوها و فضاهای پرورشــی وزارت آمــوزش و پرورش 
نیــز در ادامــه این مراســم، اصل اســتمرار را یکــی از باورهای 
دینی و تربیتی دانســت و گفت: کانون های فرهنگی و تربیتی 
بهترین زمینه اســتمرار فعالیت های تربیتی به شمار می آیند؛ 
اما ما موظف هســتیم در طول سال برنامه های ویژه ای برای 

فعالیت های فرهنگی و تربیتی داشته باشیم.
وی خاطرنشــان کرد: سیاست های کلان وزارتخانه در راستای 
تقویــت کانون ها بــوده و ارزیابی هــا و انتخــاب بهترین ها و 
حمایت های محتوایی زیرســاختی و مالی در دســتور کار قرار 

دارد.

مدیرکل آموزش و پرورش آذربایجان شرقی عنوان کرد؛

عضو هیأت رئیسه مجلس:تاثیر کانون های فرهنگی و تربیتی در تربیت تمام ساحتی دانش آموزان

مجلس جریمه دیرکرد و 
سود مرکب در قراردادهای 

بانکی را ممنوع کرد

   خبر

در ۶ طبقه سازه ای با زیربنای ۸ هزار متر مربع احداث می شود؛

پروژه ۲۴۰۰۰ متر مربعی پردیس فرهنگ و رسانه تبریز در آستانه افتتاح

مرحله مقدماتی و نیمه نهایی مناظرات دانشجویی دانشگاه های 
آذربایجان شرقی برگزار شد

رزمایش تهدیدات زیستی در فرودگاه تبریز برگزار می شود

۱۴۹ واحد راکد آذربایجان شرقی احیا شد

مهر- پروژه ۲۴۰۰۰ متر مربعی پردیس فرهنگ و رسانه تبریز 
کــه در ۶ طبقه ســازه ای بــا زیربنای ۸ هزار متــر مربع احداث 

می شود، در آستانه افتتاح است.
شــهردار منطقه ۲ تبریز در خصوص رونــد عملیات احداث 
پــروژه پردیس فرهنگ و رســانه رجایی شــهر تبریز گفت: در 
تــداوم احداث پروژه پردیس فرهنگ و رســانه رجایی شــهر، 

کارهای داخلی و تکمیلی این پروژه رو به اتمام است.

موســی علی پور زنــوزی گفــت: این مرکــز فرهنگی کــه برای 
استفاده اصحاب رسانه در ۲۴ هزار مترمربع مساحت عرصه 
و در شــش طبقه توســط معاونت فنی و عمرانــی منطقه ۲ 
احداث شــده در حــال تکمیــل فعالیت های داخلــی پروژه 
همچون انجام ســفت کاری، گچ کاری، کاشی کاری و کف سازی 

داخل ساختمان و نصب تأسیسات است.
شــهردار منطقه ۲، فضــای هر طبقه مرکــز فرهنگی پردیس 

و رســانه رجایی شــهر را در یک هزار و ۳۰۰ مترمربع به همراه 
یک پــارک بــزرگ بعنوان یــک مجموعــه فرهنگی کــم نظیر 
بــرای تجمیــع فعالیت هــای اصحــاب رســانه و نمایشــگاه 
دائمی مطبوعات برشــمرد. پروژه پردیس و رسانه به عنوان 
بزرگترین پروژه عمرانی و فرهنگی کلانشهر تبریز بعد از تلاش 
چند ماهه و شبانه روزی عوامل فنی و عمرانی شرکت عمران 
و توســعه آذربایجان، بزودی افتتاح خواهد شــد. این پروژه 

فاخر که به کارفرمایی شــهرداری منطقه دو تبریز در ۶ طبقه 
ســازه ای با زیربنای ۸ هزار متر مربع، در محله رجایی شهر در 
حال تکمیل می باشــد، با تدابیر خاص، تمهیدات زمستانی 
و فعالیــت همزمــان در چند جبهــه کاری با کاربری ورزشــی، 
کافی شاپ، پاتوق اهالی رسانه، دفاتر رسانه های مختلف و 
آمفی تئاتر با ظرفیت ۲۵۰ نفر در آســتانه افتتاح قرار گرفته و 

بزودی به بهره برداری خواهد رسید.

ایســنا- سرپرســت معاونــت فرهنگــی ســازمان جهــاد 
دانشگاهی آذربایجان شرقی، از برگزاری مرحله مقدماتی 
و نیمه نهایی مناظرات دانشــجویی دانشگاه های استان 

خبر داد.
خســرو کنعانــی دوشــنبه، ۳۰ بهمــن در مرحلــه نیمــه 
نهایی این مســابقات گفت:مرحله اســتانی دوازدهمین 
دوره مســابقات ملــی مناظــره دانشــجویان ایــران ویژه 
دانشــجویان دانشــگاه های اســتان و مراکز آموزش عالی 
اســتان از ۲۳ بهمن در محل ســینمای جهاد دانشــگاهی 
در دانشــگاه تبریز برگزار شــد و امروز مرحلــه نیمه نهایی 

مســابقات برگزار  شــد و دو تیم هدف از دانشگاه پیام نور 
تبریز و تیم شــهید آیت از دانشــگاه تبریز به مرحله فینال 

راه یافتند.
وی افــزود: مناظرات دانشــجویی دانشــگاه های کشــور 
از جملــه برنامه هــای فاخــر فرهنگــی جهاد دانشــگاهی 
اســت که توسط ســازمان دانشــجویان جهاددانشگاهی 
با هدف توســعه فرهنگ گفت وگو، آموزش و ارتقای تفکر 
خلاق و نقــاد در میان دانشــجویان، تقویــت انگیزه های 
ارتقــای دانش و آگاهــی در میان دانشــجویان و تمرین و 
تقویــت فعالیت های گروهی منســجم و هدفمند در بین 

دانشجویان در محیط های دانشگاهی برگزار می شود.
وی بیان کرد: در این مرحله از مســابقات در اســتان که با 
حضــور ۲۲ تیم از دانشــگاه های علمی کاربردی شبســتر، 
دانشــگاه پیام نور اســتان و پیام نور تبریز، پیام نور اسکو، 
دانشگاه آزاد اسلامی تبریز، آزاد اسلامی بناب، آزاد اسلامی 
اســکو، آزاد اســلامی میانــه و دانشــگاه تبریــز از تاریخ ۲۳ 
بهمن لغایت ۳۰ بهمن برگزار شد. تیم های شرکت کننده 
در مرحله مقدماتــی و مرحله نیمه نهایــی با همدیگر به 

رقابت پرداختند.
وی افــزود: امــروز ۲ تیم هدف از دانشــگاه پیــام نور تبریز 

و تیــم شــهید آیــت از دانشــگاه تبریــز بــه مرحلــه فینال 
مسابقات راه یافتند و ۲ تیم کاتوزیان و سیمرغ از دانشگاه 
پیام نور اسکو و دانشگاه آزاد بناب به عنوان تیم های سوم 

و چهارم مسابقات معرفی شدند.
وی یــادآور شــد: مرحلــه فینال ایــن رویداد دانشــجویی 
با حضور مســئولین دانشــگاه های اســتان و هــم چنین 
مسئولین استانی با موضوع »نگاه به شرق بدون تعامل 
با غرب بــه شکســت می انجامد« بین تیم هــای هدف به 
عنــوان مخالف گزاره و تیم شــهید آیت به عنــوان موافق 

گزاره روز چهارشنبه برگزار می شود.

ایرنا - رامیــن آذری« افزود: هــدف از برگــزاری این رزمایش 
کسب آمادگی در برابر تهدیدات زیستی در حوزه هوانوردی و 
افزایش مهارت های لازم در پاسخ به این نوع تهدیدات است.
وی اظهــار کرد: این رزمایش با ســناریو فــرود اضطراری یک 
هواپیمای باری خارجی حامل خدمــه بدحال و دارای علایم 
مشــکوک با مشــارکت کلیه نهادهای لشــکری و کشــوری و 
نهادهای امنیتی و امدادی صبح روز چهارشــنبه ۲ اســفند در 

فرودگاه تبریز برگزار می شود.
مدیرکل فرودگاه های آذربایجان شــرقی گفت: در دهه های 
اخیــر نــوع تهدیداتی که صنعــت هوانوردی در جهــان با آن 
مواجه اســت تغییر کــرده و بیماری های واگیــردار با قابلیت 
انتقال ســریع از فرودگاه به سطح شــهرها یکی از تهدیداتی 

است که باید در برابر آن آمادگی کامل داشت.
اســتانی  ادارات  تمــام  رزمایــش  ایــن  در  داد:  ادامــه  آذری 

مشــارکت خواهند کرد و اقداماتی مانند تشــخیص تهدید، 
هشــداردهی، محدودســازی، امداد و نجات و رفــع آلودگی 
انجــام خواهند داد. وی همچنین یادآور شــد: ماهانه بیش 
از یکهــزار و ۲۰۰ پــرواز در فرودگاه تبریز انجام می شــود و این 
فــرودگاه از بزرگ تریــن و مهم ترین فرودگاه های کشــور به 
شــمار می رود طوری که به عنوان مرکز منطقه ای و در قالب 
پروازهــای داخلــی و خارجــی به هم اســتانی ها و مســافران 
اســتان های همجوار نیز ارایه خدمات می کند بر این اســاس 

جزو مهمترین فرودگاه های کشور به حساب می آید.
آذری، افزود: از ۲۱ شرکت هواپیمایی فعال در کشور، حدود ۱۵ 
شرکت پرواز منظم برنامه ای از فرودگاه تبریز به مقصدهای 
مختلــف انجــام می دهند که از ایــن تعداد نیــز ۱۰ ایرلاین در 

مسیر پردد تبریز - تهران برنامه پروازی منظم دارند.
آذربایجان شرقی دارای ۲ فرودگاه شهید مدنی تبریز و سهند 

است.
فــرودگاه بیــن المللــی شــهید مدنــی تبریز در شــمالغرب 
شهرســتان تبریز و در ســال ۱۳۲۹ با ماموریــت ارائه خدمات 

فرودگاهــی، ناوبری و هوانــوردی جهت پذیــرش پروازهای 
داخلــی و بیــن المللــی به منظــور حمــل و نقل مســافر و 
بــار طراحی و ســاخته شــده اســت و بصــورت open sky و 
۲۴ ســاعته عملیاتــی بوده و بــه دلیل واقع شــدن در مرز و 
مســیرهای هوایی بین المللی در ارائه خدمات ناوبری، رادار 
و هوانوردی بــه پروازهای داخلی و بین المللی به خصوص 
پروازهــای عبوری بین المللی )over fly( بیشــتر از مبداء و 
کشــورهای عضو اتحادیه اروپا به مقصد کشــورهای آسیایی 

جنوب شرقی و آسیای میانه و بالعکس انجام می شود.
فرودگاه ســهند در سال ۱۳۷۴ تاسیس شــد و تنها فرودگاه 
اقماری آذربایجان شرقی محسوب می شود که در جنوب این 
اســتان قرار گرفته است و ســالانه بیش از پنج هزار مسافر از 

تهران به فرودگاه سهند و بالعکس جابجا می شوند.

ایرنــا - محمــد کلامــی اظهــار کــرد: ۵۶ واحــد در حــوزه 
کشــاورزی، ۶۱ واحد در بخش صنعت، ۳۰ واحد معدنی و 
۲ واحد در بخش گردشگری استان در مدت یاد شده احیا 

شده است.
وی بــا اعــلام اینکه احیــای ۲۴۵ واحد راکد در ســال جاری 
برنامه ریزی شده اســت، اظهار امیدواری کرد: با همکاری 

بانک ها این مهم محقق شود.
کلامی با اشــاره بــه اینکه در آغاز خدمت دولت ســیزدهم 
یکهــزار و ۴۰۰ واحــد راکد در اســتان وجود داشــت، گفت: 
بــا بررســی های انجــام شــده ۹۰۰ واحد بــا قابلیــت احیا 
شناسایی و تکلیف دستگاه ها برای احیای واحدهای راکد 

در برنامه چهار ساله مشخص شد.
وی با اعلام اینکه در زمان حاضر ۵۰۰ واحد راکد در استان 
وجود دارد، خاطرنشــان کرد: از این تعداد در حدود ۲۵۰ 
واحد به دلیل فرســوده بودن خطوط تولید و اختلافات 

حقوقی قابل احیا نیستند.

کلامی اظهار کرد: هدف و رســالت اصلی مدیریت استان، 
حمایــت از تولید و رفع مشــکلات واحدهای تولیدی راکد 

و نیمه راکد بــا هدف رونق تولید و تکمیــل زنجیره ارزش 
است.

وی با بیان اینکه تســهیلات ســتاد تســهیل و و رفع موانع 
تولیــد اســتان بایــد در زمینــه حمایــت از تولیــد و رفــع 
مشکلات واحدهای تولیدی هزینه شود، افزود: در برخی 
موارد عده ای می خواهند از منابع و تســهیلات بانکی این 

ستاد، به بهانه تولید در جاهای دیگر استفاده کنند.
اســتاندار  اقتصــادی  امــور  هماهنگــی  معــاون 
آذربایجان شــرقی تاکیــد کــرد: دســتگاه های نظارتــی و 
مرتبــط با بخــش اقتصادی اســتان باید بــه این موضوع 

حساس باشند و از این اقدام جلوگیری کنند.
کلامی، ادامه داد: با توجه به رســالت ستاد تسهیل و رفع 
موانع برای حل مشــکلات بخش تولید در استان، در این 
ستاد مسایل و مشکلات واحدهای تولیدی در زمینه های 
مختلــف ماننــد بیمــه و امــور بانکــی مــورد بررســی قرار 

می گیرد و تصمیمات لازم اتخاد می شود.
آذربایجــان شــرقی به عنــوان یکی از قطب هــای صنعتی 

کشور بیش از چهار هزار واحد تولیدی و صنعتی دارد.
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توسط رایزنی فرهنگی جمهوری اسلامی صورت می گیرد:

برگزاری همایش بزرگداشت پروفسور عبدالباقی گولپینارلی در آنکارا

برای چشمان منتظر ساحل؛ معلمی با یک دانش آموز

۱۰۰ نامزد و مدیر اجرایی آذربایجان شرقی تذکر انتخاباتی گرفتند

رایزنی فرهنگی جمهوری اسلامی در ترکیه از مقام علمی 
پروفسور عبدالباقی گولپینارلی تجلیل می کند.

سیدقاســم ناظمی، رایزن فرهنگی کشــورمان در ترکیه 
بــا اعلام ایــن خبر گفت: امســال بــا چهلمین ســالگرد 
درگذشــت پروفســور عبدالباقــی گولپینارلــی، مترجم 
برجســته آثار ادب فارســی و پژوهشــگر متون عرفانی_ 
اســلامی مصــادف اســت. از ایــن رو رایزنــی فرهنگــی 
بزرگداشــت  همایــش  ترکیــه  در  اســلامی  جمهــوری 
ایــن شــخصیت علمــی و فرهنگی مشــترک را کــه تاثیر 
مهمــی در معرفی فرهنــگ ایران و ترکیه داشــته، برگزار 
خواهــد کــرد. در این همایــش علمی که بــا همراهی و 
مشارکت دانشــگاه حاجت تپه، بنیاد آتاتورک و انجمن 
در  ســالجاری  اســفند  اول  در  ایــران  فرهنگــی  مفاخــر 
دانشــگاه حاجت تپه آنــکارا برگزار خواهد شــد، جمعی 
از اندیشــمندان و اســاتید ایــران و ترکیه حضــور دارند 
و برخــی از آنان در بــاره خدمات علمــی و فرهنگی این 

استاد فقید سخنرانی خواهند داشت.
رایــزن فرهنگــی جمهوری اســلامی در ترکیه بــا یادآوری 
نقش ویژه پروفســور گولپینارلی در آشنایی ترک زبانان 
بــا میراث ارزشــمند ادبــی و علمــی حوزه تمدنــی ایران 
فرهنگــی، گفــت: ترجمــه و انتشــار آثار مهمــی همانند 
مثنــوی معنــوی، گلشــن راز، منتخــب غزلیــات حافظ، 

رباعیــات خیام و دیگر آثار ارزشــمند ادبی زبان فارســی 
توسط وی به ترکی اســتانبولی نقش مهمی در شناخت 
دقیق محافل دانشگاهی و ادبی ترکیه با فرهنگ ایرانی 
داشــته و بخشــی از جایگاه امروز ادبیات ایرانی در ترکیه 

مرهــون تلاش هــای این اســتاد فرزانــه اســت. برگزاری 
ایــن آیین در واقع ادای احترام ایــران و فرهنگ ایرانی به 
تلاش های بی شــائبه و عاشــقانه پروفســور گولپینارلی 
و اهتمــام همگنان او نســبت به نشــر فرهنــگ ایرانی و 

اسلامی است.
سیدقاسم ناظمی با اشــاره به ترجمه قرآن و تالیف آثار 
دینی توســط گولپینارلی، افزود: با گذشــت سالها هنوز 
ترجمه قــرآن وی جــزو ترجمه های فاخر قــرآن به زبان 

ترکی است و جایگاه ایشان در حوزه انتقال و انتشار آثار 
روشنگر در باره اسلام، عرفان و تشیع در میان خواص به 

ویژه جامعه علمی ترکیه زبانزد می باشد.
وی در ادامه با اشــاره به روابط تاریخی دو ملت و دولت 
ایران و ترکیه در طول ســالیان متمادی افــزود: ایران و 
ترکیــه به عنوان دو کشــور مهــم در جهان اســلام نقش 
ویــژه ای در گســترش و جهانــی ســازی پیــام فرهنگــی 
و انســان ســاز اســلام داشــته و دارنــد و توســعه روابط 
فرهنگی و سیاســی ایــن دو می تواند تاثیر مســتقیمی 
در نقــش آفرینی جهان اســلام در دنیای کنونی داشــته 
باشــد. زمینه های توســعه همه جانبه این ارتباطات با 
ســفر اخیر رئیس جمهور به ترکیه و امضای اســناد مهم 
فرهنگی فراهم تر شــده اســت و امید می رود با همت و 
فرصت شناســی نهادهــای علمی و فرهنگی دو کشــور 
زمینه های رشــد و بالندگی در حوزه فرهنگ، علم و هنر 

روز به روز گسترده تر شود.
گفتنی اســت عبدالباقــی گولپینارلــی در۱۹۰۰ میلادی در 
اســتانبول متولد و در ســال ۱۹۸۲ دارفانی را وداع گفت و 
در قبرســتان ایرانیان در اســتانبول به خاک سپرده شد. 
همایش بزرگداشت مقام علمی وی اول اسفند مصادف 
با ۲۰ فوریه در تالار محمدعاکف ارسوی دانشگاه حاجت 
تپــه بــا حضــور برخــی مقامات ارشــد ترکیــه و ایــران و 

ایســنا-از اینجا که ســاحل، ایســتاده و چشــم به جاده 
دوختــه تا دســت یافتن بــه آرزوهــای دور و درازش کلی 
فاصله است تنها دانش آموز روستا منتظر ایستاده تا آقا 
معلم از راه برسد و چراغ مدرسه را روشن و مقصد را برای 

دکتر شدن او کوتاه تر کند.
ابرهــا خیال کوتــاه آمدن ندارنــد و کولاک و ســرما امان 
نمی دهــد؛ اما معلم هم قصد برگشــت از جــاده پر پیچ 
و خــم را ندارد و هر بــار که برف مانع حرکتش می شــود، 
بــه یــاد آن چشــمان منتظر کــه دســت هایش را با حرم 
نفس هایش گرم می کند، می افتــد و امیدی دوباره برای 

ادامه دادن می یابد.
بــا ۵۰ کیلومتــر فاصله از مرکــز شهرســتان مرند، کلاس 
درســی برای تــک دانش آموز روســتای  مرکید برپا شــده 
اســت، روســتایی کــه زمانی نبــض زندگــی در آن جریان 
داشــت و حالا بعد از آن روزهای طلایی و مهاجرت اهالی 
به شــهرهای اطراف، تنها دانش آموز روســتا برای آبادی 
و جــان گرفتــن دوباره روســتا تــلاش می کند تــا به قول 

خودش، فرد مفیدی برای مملکتش باشد.
چندی پیش، صحبت از مدارس تک نفره بود و مدیرکل 
آمــوزش و پرورش آذربایجان شــرقی در جلســه ای اعلام 
کرد ۵۳ مدرســه با یک دانش آموز در ســطح این اســتان 
وجود دارد و داشــتم فکر می کردم؛ اگــر جای آن معلم ها 
بودیــم، آیا حاضر می شــدیم بــه خاطر یــک دانش آموز، 
مســافت های طولانی را طی کنیم که تصویــری از بازدید 
معاون آمــوزش ابتدائی اســتان از مدرســه ای تــک نفره 
در یکی از روســتاهای مرند باعث شــد تا گوشــی تلفن را 
بردارم و با علی تابستانی، مدیر آموزگار مدرسه تک نفره 

روستای خرابه مرکید مرند، تماس بگیرم.
تصویری کــه این معلــم برایم فرســتاده، کلاس درســی 
را نشــان می دهد که ســاحل در گوشــه ای از آن مشغول 
مطالعــه کتاب درســی اســت و از ابزارهای آموزشــی ســر 
کلاس، حدس می زنم که ســاحل بایــد دانش آموز کلاس 
چهــارم یا پایه های بالاتر باشــد و حدســم درســت از آب 
درمی آیــد، این کلاس تنها یک دانش آموز کلاس چهارمی 
دارد که رویای پزشک شدن او را هر روز بیش تر از روز قبل 

به درس خواندن و تلاش بیشتر، مصمم می کند.
مدرسه تک دانش آموزه روستا به نام شهید باکری مزین 
شــده اســت و مدیرآموزگار مدرســه با ۲۷ ســال ســابقه 
خدمت در دســتگاه تعلیــم و تربیت، هنــوز هم معلمی 
را شــغل انبیــا دانســته و راهــی روســتای صعب العبور و 
دورافتــاده و کم برخــوردار خرابه مرکید مرند می شــود، 
بدون ذره ای کاهش علاقه و انگیزه، درست مثل روزهای 

اول معلمی.
این معلم، ۲۰ ســال از ســال های خدمتــش را در مدارس 
روســتایی و چنــد پایه تدریس کــرده و امســال نیز برای 
اولین بار مشــغول تدریس در مدرســه ای اســت که تنها 
یک دانش آموز دارد و فقط ســه خانوار در روستای مرکید 
زندگــی می کننــد. تابســتانی، معلمــی را در خدمــت به 

دانش آموزان مناطق محروم معنا می کند.
ســختی در تردد در جاده  پر پیچ و تاب منتهی به مدرسه 
موقــع بــارش بــرف دو چنــدان می شــود و آقــا معلــم، 
دانش آموزش را بهترین شــاهد ســختی تردد به مدرسه 

می دانــد و می گوید: تنهــا دانش آموز این روســتا هر روز 
رفت و آمد بنده را با شــرایط ســخت به روســتا مشاهده 
می کند، ســاحل در درس هایش جدی و کوشــا است و از 
درس خواندن خود احساس رضایت و شادابی می کند و 
وقتی حال خوب یادگیــری در این دانش آموز را می بینم، 

حال من هم خوب می شود.
او ادامــه می دهد: همین که به لطف مســئولان دلســوز 
نظــام برای ایــن دانش آموز  هم فرصــت یادگیری ایجاد 
شــده اســت، حســی خــوب و نیرویــی مضاعــف در من 
ایجاد می شــود و معتقد هســتم اختصاص یک معلم به 
یک دانش آموز در منطقه محروم، کاری ســتودنی اســت 
که دولت محترم بــا کار نیک خود، رمینــه تحقق عدالت 
آموزشــی را برای همه فراهم نموده است. شاید در آینده 
نزدیک همیــن یک نفر یکی از مشــاغل کلیدی کشــور را 
صاحب شــود و به وطن مقدس خود، خدمات ارزنده ای 

را ارائه دهد.
چــه روزهایی کــه باران باریــده و گل و لای جــاده مانع از 

تردد به روســتا شــده و یا زمســتان خودنمایی کرده و با 
تمــام توان دســت هایش را جلوی راه معلم روســتا ســد 
کــرده؛ اما صــدای ســاحل درحالیکه دارد شــعر »باران« 
گلچین لاچینــی را می خوانــد، در گوش آقای تابســتانی 
پیچیده: "باز باران با ترانه با گورهای فراوان می خورد بر 
بام خانه ...." و معلم مدرسه به هر زحمتی که بوده خود 

را به کلاس درس رسانده است.
این مدرســه تک دانش آمــوزه که به تازگی مــورد بازدید 
معاون آموزش ابتدائی آذربایجان شــرقی نیز قرار گرفته 
اســت، روایتی از جنس مهر معلمــی و ایثار را در دل خود 
جای داده اســت، معلــم همه چیز تمام مدرســه، تربیت 
تمــام ســاحتی مورد تاکیــد در ســند تحــول بنیادین در 
آموزش و پرورش را ســرلوحه روش تدریســش قرار داده 

است.
معاون آموزش ابتدائی اســتان با کســب اجــازه از معلم 
برای بازدید همراه آقای تابســتانی وارد کلاس می شــود، 
هــر روش تدریســی شــامل تمــام ســبک های یادگیری، 
در  کــه  تصویــری  و  کلامــی  روش هــای  و  دســت ورزی 
کلاس های درس شهری مورد اســتفاده قرار می گیرد، در 

این کلاس تک نفره نیز مشاهده می شود.
علیرضــا اکبــری، ضمــن قدردانــی از ایثــار ایــن معلــم، 
می گوید: آقای علی تابســتانی بعد از ۲۷ سال خدمت در 
دســتگاه تعلیم و تربیت و با این توانمندی می توانست 
در جایی نزدیک به محل سکونتش تدریس کند، اما بعد 
از طرح این مسئله توســط معاون مدرسه، در حالیکه در 
شــهر یامچی تدریس می کرد، به صورت داوطلبانه برای 
تدریــس در روســتای صعب العبــور مرکیــد مرنــد اعلام 
آمادگــی کرد. اختصــاص معلم بــرای کلاس هایی با یک 
دانش آموز، یکی از دســتاورهای انقلاب اســلامی ایران در 
راســتای  پوشــش تحصیلی حتــی در دورتریــن جاها به 

شمار می آید.
والدین تنها دانش آموز مدرسه نیز از این معلم قدردانی 
کرده و از عملکرد او احســاس رضایت دارند و این اقدام 
خیرخواهانه آقای تابستانی را غیرقابل جبران و توشه ای 

برای آخرت می دانند.

ایرنــا- سرپرســت معاونــت اجتماعی و پیشــگیری از 
وقوع جرم دادگســتری کل آذربایجان شرقی از صدور 
تذکر برای یکصد نفر از نامزدهــای انتخابات مجلس 
شورای اسلامی و مدیران دســتگاه های اجرایی استان 

به علت تخلفات متعدد خبر داد.
احمد موقری اظهار کرد: تذکرات یاد شده برای تعداد 
ســه نفر از نماینــدگان کنونی حــوزه انتخابیــه تبریز، 
آذرشهر و اسکو و نامزدهای موجود در سایر حوزه های 
انتخابیه اســتان، ســتادهای تبلیغاتی، روسای ادارات 
دولتی، فرمانداری ها، بخشداران و مجریان انتخاباتی 
صــادر شــده اســت و انتظــار مــی رود در ادامــه روند 
برگزاری انتخابات مســئولان به مــوارد قانونی بیش از 

گذشته اهمیت دهند.
وی با اشــاره به اینکه طبق قانون پس از ۲ بار تذکر، در 
صورت اصرار و تکرار تخلفات انتخاباتی، برای بار سوم 
پرونــده قضایی برای متخلفان از ســوی دادگســتری 
تشــکیل می شــود، یــادآور شــد: بــر اســاس آمارهای 
موجــود در هفته های گذشــته پس از حــوزه انتخابیه 
تبریــز، آذرشــهر و اســکو ، حوزه های ملــکان و ورزقان 

دارای بیشترین تعداد تخلفات انتخاباتی هستند.

موقری با تاکید بر اینکه ســتاد مرکــزی مبارزه با جرایم 
انتخاباتی مستقر در دادگســتری آذربایجان شرقی با 
هرگونه تخلف انتخاباتی به شــدت برخــورد می کند، 
اظهار کرد: بر این اساس به دلیل بروز برخی تخلفات 
انتخاباتی از ســوی ســه نفر از نمایندگان کنونی حوزه 
انتخابیه تبریز، آذرشــهر و اســکو پرونده آنها به تهران 

ارسال شده است.
انتخاباتــی  جرایــم  بــا  مبــارزه  ســتاد  فعالیــت  وی 
آذربایجان شرقی را مستمر و جدی خواند و ادامه داد: 
تاکنون ســتاد مرکزی تعداد هفت جلسه و ستادهای 
متناظر در شهرســتان ها تعداد ۷۲ جلسه برگزار کرده 
انــد که ماحصــل این جلســات ۴۰۰ مصوبه اســت که 
تمامی ایــن مصوبات بر جلوگیری از هــر گونه تخلف 

انتخاباتی تاکید دارد.
موقــری تلاش بــرای برگــزاری انتخابات ســالم، امن و 
پرشــور را هدف اصلــی و مهم دادگســتری آذربایجان 
شــرقی در مســیر پیشــگیری از وقوع هــر گونه تخلف 
و جــرم خوانــد و گفــت: هــر چنــد حضــور در محافل 
و  وظایــف  از  جزئــی  اداری  و  کارشناســی  جلســات  و 
ماموریت هــای نماینــدگان مجلس شــورای اســلامی 

اســت، اما باید توجه داشــت که این وظایــف نباید از 
مسیر قانونی خود خارج شده و باید مرز بین وظایف 

نمایندگی و تبلیغات پیش از موعد رعایت شود.
وی با بیان اینکه ستاد مرکزی مبارزه با جرایم انتخاباتی 
آذربایجان شــرقی با دقت و حساســیت کامل و کافی 
تحرکات نامزدهای انتخاباتی را رصد و کنترل می کند، 
افزود: به طور قطع نتایج این ارزیابی ها و کنترل ها در 

سرنوشت نامزدهای انتخاباتی موثر است.
موقــری از مردم درخواســت کرد تا هر گونــه تخلف از 
سوی نامزدها را از طریق سامانه سجام به ستاد مبارزه 
با جرایــم انتخاباتی آذربایجان شــرقی اطلاع دهند و 
مطمئن باشــند به هر گزارش مردمی با دقت خاصی 
رســیدگی می شــود و این گزارش ها برای مــا از اهمیت 
خاصــی برخوردار بــوده و حتــی یک مورد آنها چشــم 

پوشی نمی شود.
وی با تاکید بر اینکه مدیران اجرایی باید بیش از پیش 
مراقــب رفتارهــای خود در آســتانه انتخابات باشــند، 
اظهــار کرد: انتظــار داریــم فرمانداران، بخشــداران و 
دهیاران و همچنین مدیران دستگاه های دولتی مفاد 
قانونی و موازین انتخاباتــی را به دقت رعایت کنند تا 

نحوه برگزاری انتخابات دچار خلل نشود.
سرپرست معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم 
دادگستری کل آذربایجان شرقی گفت: سوء استفاده 
از امکانات دولتی له یا علیه نامزدی خاص و همراهی 
نامزدهــا در محافل تبلیغاتی و ســخنرانی در مراســم 
مختلف از جمله تخلفات آشکار مدیران اجرایی است 
که در صورت مشــاهده به شــدت با این افراد برخورد 

می شود.
موقــری اضافه کرد: بر این اســاس تعدادی از مدیران 
دولتــی که خود را وامــدار نماینــدگان کنونی مجلس 
شورای اســلامی می دانند و همراهی هایی داشته اند، 
تذکــر گرفته انــد و این موارد جزو خطوط قرمز ســتاد 

مبارزه با جرایم انتخاباتی آذربایجان شرقی است.
آذربایجان شــرقی با جمعیت چهار میلیون و ۲۰۰ هزار 
نفر و ۲۲ شهرســتان، در مجلس شورای اسلامی دارای 
۱۹ کرســی از ۱۳ حــوزه انتخابیه اســت و این اســتان در 

مجلس خبرگان رهبری نیز پنج عضو دارد.
افزون بر ســه میلیون نفر در آذربایجان شــرقی واجد 

شرایط رای دادن هستند. مهر-معــاون نظــارت و بازرســی اداره کل صنعــت، معــدن و 
تجارت آذربایجان شرقی از آغاز طرح نظارت بر بازار عید نوروز و 
ماه مبارک رمضان در این اســتان در ۲ بخش کالایی و خدماتی 

خبر داد.
یوســف پایدار در جمع خبرنگاران اعلام کــرد: این طرح از امروز 
اول اسفند تا ۱۵ اسفند ماه اجرا می شود و بیشتر جنبه تبیینی و 

اطلاع رسانی خواهد داشت.
وی بــا تاکیــد بر ممنوعیــت افزایــش قیمــت کالا و خدمات در 
آذربایجان شــرقی در ایــام عیــد نــوروز و مــاه مبــارک رمضــان 
گفــت: با توجه به ابلاغیه ســازمان حمایــت از مصرف کنندگان 
و تولیدکننــدگان در بخــش کالایــی و خدماتی بــه هیچ عنوان 

افزایش قیمتی در استان ایجاد نخواهد شد.
پایــدار ادامــه داد: بــا توجــه بــه سیاســت های وزارت صمت و 
ماهیت مردمی بــودن اتحادیه ها، طرح تبیین موضوع نظارت 
و پایش بر بازار شــب عید، به اتحادیه های صنفی محول شــده 
اســت تا موارد مورد تاکید در زمینه اجرای طرح نظارتی را اطلاع 

رسانی کنند.
معــاون نظــارت و بازرســی اداره کل صنعت، معــدن و تجارت 
آذربایجــان شــرقی با بیــان اینکــه در دو بخش گــروه کالایی و 
خدماتی موارد مورد نیاز به تمام اتحادیه ها ابلاغ شــده اســت، 
گفــت: در بخش کالایــی، کالاهای مشــمول تنظیم بــازار مانند 
قند، روغن، شکر، گوشت مرغ و گوشت قرمز مربوط به سازمان 
جهاد کشــاورزی اســت کــه البتــه اداره کل صمــت در عرضه و 

نظارت بر بازار در کنار جهاد کشاورزی است.
پایــدار ادامه داد: اقلام پروتئینی مشــمول طرح نظارتی اســت 
و واحدهای تولیــدی و صنفی باید اقلام مــورد نظر را با قیمت 

مصوب به بازار عرضه کنند.
وی افزود: اتحادیه نانوایان نیــز در ایام عید نوروز و ماه مبارک 
رمضان تمهیدات لازم به ویژه تعیین واحدهای کشیک را لحاظ 

خواهند کرد تا در زمینه عرضه با مشکل مواجه نشویم.
پایدار با اشــاره به برنامه ریــزی اتحادیه ها بــرای ارائه خدمات 
مطلــوب به شــهروندان گفت: بــا توجه به تعطیــلات پیش رو 
شیفت های واحدهای روغن موتور باید از سوی اتحادیه تعیین 

می شود.
وی افــزود: بــه منظــور کنتــرل وضعیت ســازمان پایانــه تمام 
خدمــات مســافرت های درون شــهری و بــرون شــهری در ایام 
نوروز به صورت مستمر رصد می شود و در بخش ارائه خدمات، 
صنوف خشکشویی و قالیشویی در اولویت رصد این اداره کل 

قرار دارد.
پایدار با اشــاره به اهمیت نظارت بر فروش ویژه برخی از کالاها 
در اســتان افزود: تمام طرح های فروش ویژه باید با هماهنگی 
اتاق اصناف و اتحادیه های مربوطه انجام و مجوزهای لازم اخذ 

شود.

معاون نظارت و بازرسی اداره کل 
صمت آذربایجان شرقی خبر داد؛

آغاز طرح نظارت بر بازار 
عید نوروز و رمضان 
در آذربایجان شرقی
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بلاگرها همچنان دور از تور سازمان امور مالیاتی
قانون چه می گوید؟

تغییر تعرفه های ثبت اقلام دارویی از دلاری به ریالی تصویب شد

مهــر - بــا وجود گــردش مالی چندیــن هــزار میلیاردی 
در فضــای مجــازی امــا میزان مالیــات پرداختی توســط 

اینفلوئنسرها کمتر از ۷ میلیارد تومان بوده است.
موضوع مالیات ستانی از بلاگرها و فعالان فضای مجازی 
در هفته های اخیر، بار دیگر به تیتر یک برخی از رســانه ها 
تبدیل شده اســت، نظراتی که گهگاه در تقابل با یکدیگر 

قرار دارند.
صاحب نظــر،  افــراد  و  رســانه ها  از  برخــی  واقــع  در 
مالیات  ســتانی از بلاگرهــای فضــای مجــازی را بــه دلیل 
فیلترینــگ این شــبکه ها در کشــور، غیرمنطقــی عنوان 
می کننــد؛ بــه عقیــده ایــن دســته از رســانه ها، دولت با 
فیلترینــگ مشــکلاتی را در فضای مجازی ایجــاد کرده و 
به همین دلیــل، اخذ مالیات از بلاگرهــا منطقی به نظر 

نمی رسد.
به عنوان نمونه، امان الله قرایی مقدم، اســتاد دانشــگاه 
از  مالیات ســتانی  پیرامــون  جامعه شــناس  و  خوارزمــی 
بلاگرها گفته اســت: وقتی یک پلتفرم فیلتر شــده است، 
چطــور مالیــات گرفتــن از آن برقرار اســت؟ ضمن اینکه 
قائل به لــزوم وجود یک ضابطه مشــخص برای فضای 
مجازی هستم، اما نکته ای هم که دارندگان این صفحات 

مطرح می کنند، درست است.
اما نکتــه جالب توجه این بوده که اغلب رســانه هایی که 
به انتقاد از مالیات ستانی از بلاگرها پرداخته اند، تنها این 
مطلب را در تیتر خود عنوان داشــته اند و بررســی دقیق 
گزارشــات منتشــر شــده حکایت از آن دارد که در مجموع 

موافق با مالیات ستانی از بلاگرها هستند.
البتــه پایــگاه اطلاع رســانی دولــت نســبت به انتقــاد از 
مالیات ســتانی از بلاگرها به سرعت واکنش نشان داده و 
پیرامون آن اطلاعیه ای را منتشــر کرده که بخشی از آن در 

ادامه آمده است.
»… در ســال ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰، اینفلوئنســرهایی کــه بیــش از 
۵۰۰ هــزار نفر دنبال کننده داشــتند، شناســایی شــدند 
که ۵۵۱ مــورد بودنــد، در نهایت بــرای ۱۲۳ اینفلوئنســر 
برگه تشخیص مالیات صادر شــد. مجموع تراکنش این 
اینفلوئنســرها ۲.۳ هزار میلیارد تومان بود که برای سال 
۱۳۹۹، ۶۴ برگه تشــخیص به ارزش ۲ هزار میلیارد تومان 
صادر شــد که در نهایت ۷ میلیــارد و ۶۰۰ میلیون تومان 

مالیات اخذ شد.«
قانون چه می گوید؟

مطابــق با قانون بودجه ســال ۱۳۹۹، درآمدهای کاربران 
رســانه های  در  دنبال کننــده  هــزار   ۵۰۰ از  بیــش  دارای 
کاربرمحور )مانند اینســتاگرام و تلگرام( از محل تبلیغات 
مشــمول مالیات بر درآمد خواهد بــود. همچنین طبق 
بنــد »ذ« قانــون بودجه ســال ۱۴۰۰ در خصوص مالیات 
فعالیت هــای اینســتاگرامی آمده اســت کــه درآمدهای 
رســانه های  در  دنبال کننــده  هــزار   ۵۰۰ دارای  کاربــران 
کاربرمحــور از محل تبلیغات، مشــمول مالیات بر درآمد 

خواهد بود.
همچنین مطابق با اظهارنظر، ســخنگوی ســازمان امور 
مالیاتی، در ســال ۱۴۰۲ نیز کسانی که در فضای مجازی از 
سکوهای خارجی اقدام به تبلیغات و درآمدزایی می کنند 

و بیــش از ۵۰۰ هــزار دنبال کننــده دارنــد، بایــد مالیات 
بپردازند.

امــا شــاید این شــبهه را بتوان مطــرح کرد کــه در فضای 
مجازی با انبوهی از صفحاتی مواجه هستیم که علی رغم 
از ۵۰۰ هــزار نفــر، تعرفــه  داشــتن دنبال کننــده کمتــر 
تبلیغاتی میلیونی دارند؛ یا بــا روش های دیگری، درآمد 
کلانی از فضای مجازی کســب می کننــد ولی در قانون به 

مالیات ستانی از این صفحات اشاره نشده است.
پرمخاطــب  اجتماعــی  شــبکه های  در  اســت،  گفتنــی 
بــا صفحــات و کانال هایــی مواجــه هســتیم کــه از ایــن 
ســکوهای خارجــی به منظور فــروش کالا و خدمات خود 
بهــره می برنــد، به عنوان نمونــه در حوزه هــای مختلف 
به خصــوص بازارهای مالی نظیر بورس و رمزارز، شــاهد 
فروش پکیج های متعددی هســتیم کــه درآمد میلیاردی 
برای فروشــندگان آن به دنبــال دارد. همچنین در حوزه 
بازارهای مالی، کانال های تلگرامی خصوصی مشــاهده 
می شــود که به جهت عضویت در آن هزینه قابل توجهی 

از افراد دریافت می شود.
از سوی دیگر برخی از افراد چهره سالیان دور صداوسیما، 
برنامه هایــی  پخــش  و  تولیــد  بــه  اقــدام  یوتیــوب  در 
داشــته اند که در آن تبلیغاتی به صورت زیرنویس یا درج 

لوگو در محل فیلم برداری، مشاهده می شود.
دریافــت  بــا  خبــری،  تارنماهــای  از  برخــی  همچنیــن 
هزینه هــای میلیونــی، روزانــه چندین تبلیــغ در فضای 
مجازی )سکوهای خارجی( منتشر می کنند؛ اما آیا از موارد 

گفته شده، دولت مالیات دریافت می کند؟
مالیات دریافتی از بلاگرها، نمایشی و حداقلی!

لازم به توضیح اســت عــلاوه بر اینکه هنــوز در خصوص 
مالیات ســتانی از برخــی فعالیت هــا، تمهیــدات قانونی 
اندیشیده نشده، مالیات وصولی از بلاگرها نیز آن چنان 
چشمگیر نبوده است؛ در واقع از زمان ایجاد الزام قانونی 
جهت مالیات ســتانی از بلاگرها تا به امروز، درآمد دولت 
از ایــن محل، مطابق بــا اظهار نظر رئیس ســازمان امور 
مالیاتی کشــور، حــدود ۷ میلیــارد و ۶۰۰ میلیون تومان 
بوده اســت، رقمی که قطعا بــا ارزش کل درآمد بلاگرها و 

اعداد و ارقام موجود در این حوزه، فاصله فاحشی دارد.
ایــن در شــرایطی اســت کــه مطابق بــا ادعــای برخی از 
اینفلوئنســرها، آن ها ماهانه بین ۲ تــا ۱۰ میلیارد تومان 
درآمد کســب می کنند؛ حال عدد فوق را با میزان وصول 
مالیات از بلاگرها مقایســه کنید، با این تفاســیر می توان 
ادعــا کــرد، اینفلوئنســرها هنــوز در تــور ســازمان امــور 

مالیاتی قرار ندارند.
مشمولان مالیات در فضای مجازی چه کسانی هستند؟

وحیــد عزیزی، مدیرکل اســبق دفتر بازرســی، مبــارزه با 
فرار مالیاتی و پول شــویی سازمان امور مالیاتی پیرامون 
الزام بلاگرها به پرداخت مالیات گفت: مطابق با قانون، 
کســب هر درآمدی مشــمول مالیــات بــوده و در قانون 
بودجــه نیز بحث مالیات ســتانی از بلاگرها عنوان شــده 
اســت؛ در واقــع اینفلوئنســرهایی که بیــش از ۵۰۰ هزار 
نفر آن ها را دنبال می کننــد و از محل تبلیغات در فضای 

مجازی درآمد دارند، باید مالیات پرداخت کنند.
این کارشــناس مالیاتی ادامه داد: البتــه این موضوع به 
این معنی نیســت که صفحات مجازی با دنبال کنندگان 
کمتــر از ۵۰۰ هــزار نفــر، الزامــی بــرای پرداخــت مالیات 
ندارنــد، درواقع همه کســانی از محل تبلیغات در بســتر 
فضــای مجــازی دارای درآمد هســتند، مشــمول مالیات 

می شوند.
معافیت مالیاتی، صفحات مجازی چندمیلیونی

بــا  صفحاتــی  همچنیــن  کــرد:  تصریــح  عزیــزی 
دنبال کننــدگان میلیونی وجود دارد کــه هیچ درآمدی از 
محل تبلیغات ندارند، در واقع، افراد فوق از مالیات این 

محل معاف هستند.
وی افزود: ســازمان امــور مالیاتی این اختیــار را ندارد که 
بر اســاس تعــداد دنبال کننده مالیات دریافــت کند، به 
بیانــی بایــد از درآمــدی که بــرای افراد محقق می شــود، 
مالیات اخذ شــود. در این راســتا تبلیغات برخی از افراد 
هم به صورت کاملا دوســتانه و رایگان بوده که مشــمول 

مالیات نخواهد بود.
بزرگ ترین ســد ســازمان امــور مالیاتی پیرامــون تحقق 

مالیات از اینفلوئنسرها

بــه گفته این کارشــناس مالیاتی، شناســایی مشــمولان 
مالیــات فضــای مجــازی، یکــی از بزرگ تریــن مشــکلات 

پیرامون تحقق قانون بودجه کشور است.
وی دراین خصــوص اظهار داشــت: عمــده پلتفرم هایی 
کــه افراد از طریــق آن تبلیغات انجــام می دهند، خارجی 
هســتند و دسترســی به صاحب اصلی اکانــت در برخی 
از موارد وجود نــدارد، همین امر ســد بزرگی برای تحقق 

درآمدهای مالیاتی از بلاگرها است.
و  رایــگان  تبلیغــات  ادعــای  همچنیــن  داد:  ادامــه  وی 
دوســتانه نیز یکی دیگر از مشــکلات عمده ســازمان امور 
مالیاتی اســت کــه زمان رســیدگی بــه ایــن پرونده ها را 

تحت الشعاع قرار می دهد.
نحوه مالیات ستانی از بلاگرها

عزیزی پیرامــون نحوه محاســبه مالیــات بلاگرها گفت: 
موضــوع مهــم پیرامــون بلاگرهــا، گــردش حســاب آنها 
نیســت، درواقــع بــه طــور خــاص درآمــد آنهــا از محل 
تبلیغات و فعالیت در شــبکه های اجتماعی مورد بررسی 
قرار می گیرد، به بیانی مسئله اصلی این است که افراد از 

محل تبلیغات چقدر درآمد کسب می کنند.
وی افزود: عــددی که از جمع ریز تراکنش پالایش شــده 
فعالان فضای مجازی به دســت می آید، مبنای محاســبه 
مالیــات آن هــا اســت، مــوارد انــواع واریزی هــا تفکیــک 
می شوند تا محاسبه مالیات به شکل دقیق صورت گیرد.

مدیرکل اســبق دفتــر بازرســی، مبارزه بــا فــرار مالیاتی 
و پول شــویی ســازمان امــور مالیاتــی تصریــح کــرد: بــا 
پایان یافتــن تمامــی مراحــل و صــدور برگه تشــخیص، 
کلیــه افــراد دارای حق اعتــراض هســتند، البتــه پس از 
قطعی شــدن فرآیندها، ســازمان امور مالیاتی می تواند 
در صــورت عــدم پرداخــت داوطلبانــه مالیات توســط 
اینفلوئنســرها، از ابزارهــای قانونــی خود بــرای وصول 

مالیات استفاده کند.
زمان بر بودن مالیات ستانی از بلاگرها

عزیــزی در پاســخ به این ســوال که چــرا میــزان مالیات 
درآمــد  بــه  مالیاتــی  امــور  ســازمان  توســط  دریافتــی 
اینفلوئنســرها همخوانی نداشــته و بســیار کمتر است، 
گفــت: در این خصــوص باید ببینیــم که به چــه میزانی 
برگ قطعی برای افراد صادر شده است، در واقع وصول 
مالیات از طریق برگ قطعی انجام می شــود و نباید تنها 

میزان تراکنش ها ملاک قرار گیرد.
وی در پایان گفت: شناســایی بلاگر، دریافت ریز تراکنش 
از بانــک مرکزی و بــه بیانی فرآیند محاســبه تــا دریافت 
مالیــات، زمان بــر اســت، امــا ســازمان امــور مالیاتــی با 

ابزارهای خود در جهت وصول آن حرکت خواهد کرد.
آنچه مشخص اســت در ایران به دلیل ضعف در قوانین 
حوزه فضای مجازی، امکان شناســایی دقیق مشــمولان 
مالیاتــی کــه در این بســتر مشــغول فعالیت هســتند، 
وجــود نــدارد، از ســوی دیگــر هنــوز قوانین مربــوط به 
مالیات ســتانی از بلاگرهــا نیــاز بــه تقویــت دارد، شــاید 
بتوان گفت اگر موضوع اظهارنامه مالیاتی کلیه ایرانیان 
اجرایی شود، فعالان فضای مجازی نیز موظف می شوند 

که نحوه کسب درآمد خود را اعلام کنند.

ایسنا - اعضای شورای گفت وگو در صدونوزدهمین نشست 
خود تغییر تعرفه های ثبت اقلام دارویــی از دلاری به ریالی را 

تصویب کردند.
صدونوزدهمین نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی با دو مصوبه به کار خود پایان داد. در این نشست 
اعضای شــورای گفت وگو تصویب کردند که تعرفه های ثبت 
اقلام دارویی )داروهای دامپزشــکی، واکسن ها، افزودنی ها و 

...( از دلاری به ریالی تغییر یابد.
مصوبه دیگر شــورای گفت وگو به حــوزه حمل ونقل مربوط 
بود و مقرر شد وزارت راه و شهرسازی مصوبه ستاد تنظیم بازار 
در سال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ در ارتباط با افزایش قیمت بلیت به ترتیب 
۲۵ و ۲۹ درصد را برای قطارهای ۵ ستاره مانند سایر قطارها 

حداکثر تا پایان سال جاری ابلاغ کند.
بنابر آنچه در این نشســت عنوان شــد، اعضــا در ابتدا روند 
قیمت گذاری قطارهای مسافری ۵ ستاره را مورد بررسی قرار 

دادند.
پــس از راه انــدازی قطارهای مســافری ۵ ســتاره، براســاس 
مصوبه هیأت مدیره شرکت راه آهن و به استناد دستورالعمل 
تعیین بهای بلیت در این نوع از قطارها، نظام قیمت گذاری 
بلیت براساس عرضه و تقاضای بازار تعیین شد؛ اما به گفته 
فعالان این حوزه این شرایط به تدریج تغییر کرد در سال های 
بعد دولت بــرای قیمت این نــوع از قطارها، ســقف قیمتی 

گذاشت.
در ادامه، ســتاد تنظیم بازار نیز در ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ وارد 
میدان شــد و به ترتیب مجوز افزایش قیمت ۲۵ و ۲۹ درصد 
را برای قطارهای ۵ ســتاره ارائه داد که از سوی شرکت راه آهن 

اجرایی نشد.
بــه بــاور فعــالان بخش خصوصــی مهم تریــن امتیــازی که 
سیاســت گذار برای راه اندازی قطارهای مســافری ۵ ستاره از 
ســال ۱۳۹۵ و برای ترغیب ســرمایه گذاران بخش خصوصی 
قائــل شــده اســت، قیمت گــذاری آزاد و مبتنی بــر عرضه و 
تقاضای بازار بوده است که متأسفانه مدتی است آن را رعایت 
نمی کند. بدون شک این نوع برخورد موجب بی انگیزگی برای 

سرمایه گذاری خواهد شد.
نماینده شــرکت راه آهــن در واکنش به آنچه توســط فعالان 
بخش خصوصی تشــریح شــد، خاطرنشــان کرد: زمانی که 
قطارهای ۵ ســتاره در کشور شکل گرفتند که ضریب اشغال 
قطارهای ایران ۶۰ درصد بود. از طرفی در نظام قیمت گذاری 
مصوب هم تأکید شده که باید همه هزینه های لوکوموتیو را 
بخــش خصوصی پرداخت کند که در هیچ ســالی این اتفاق 

نیفتاد و دولت این هزینه ها را متقبل شد.
نکته دیگری که مورد توجه قــرار گرفت این بود که اگر هزینه 
این بخش آزاد گذاشــته شــود بــه دلیل پایین نگه داشــتن 
قیمت بلیت سایر قطارها، شاهد یک شکاف قیمتی عمیقی 

هستیم که تبعات اجتماعی در پی دارد.
مصوبه ستاد تنظیم بازار لازم الاجراست

احســان خاندوزی -  وزیر اقتصاد و رئیس شورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی - با بیان اینکه مصوبه ستاد تنظیم 
بازار لازم الاجراســت، گفت: اگر عدم تغییر قیمت با مصوبات 
اولیه قــرارداد موجــب زیــان و از بین رفتن انگیــزه فعالیت 
شود، نشان می دهد که تنظیم گری قیمت مشکل دارد چون 
رویکرد نظام بر این اســت که به تدریج تصدی گری به بخش 

خصوصی سپرده شود.

عزت الله اکبری تالارپشــتی - نماینده مجلس و عضو شورای 
گفت وگو - نیز معتقد اســت اگر قرار باشــد تنظیمــی در بازار 
رخ دهــد هزینــه آن را بایــد دولت پرداخت کنــد و نه بخش 

خصوصی.
بنابراین اعضای شــورای گفت وگو درباره این موضوع به این 
جمع بندی رســیدند که وزارت راه و شهرســازی مصوبه ستاد 
تنظیــم بازار در ســال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ در ارتبــاط با افزایش قیمت 
بلیت به ترتیب ۲۵ و ۲۹ درصد را برای قطارهای ۵ ســتاره نیز 
مانند سایر قطارها حداکثر تا پایان سال جاری برای اجرا ابلاغ 
کند و اجرای مصوبه شــورای گفت وگو نیز از ســوی دبیرخانه 

پیگیری شود.
تغییر تعرفه های ثبت اقلام دارویی از دلاری به ریالی

بررسی مشکلات واردکنندگان دارو، افزودنی و مواد بیولوژیک 
درباره دریافت تعرفه صدور مجوزهای ورود و ثبت و عوارض 
۱.۶۵ درصــد فوب کالاهای دامپزشــکی از ابتدای ســال جاری 
بــا ارز ETS موضــوع دیگری بود که در این نشســت مطرح و 

بررسی شد.
در ایــن رابطــه اعضــای شــورای گفت وگــو با توجه بــه آنچه 
فعالان اقتصادی مطرح کردند با پیشنهاد دبیرخانه شورای 
گفت وگو مبنی بر تغییر تعرفه های ثبت اقلام دارویی از دلاری 
به ریالــی، موافقت کرده و قرار شــد رقم و میــزان عوارض در 
جلســه کمیســیون مربوطــه در دولت بر اســاس داده های 

دقیق کارشناسی محاسبه و تعیین شود.
درباره ایــن موضوع نیز بایــد گفت که چــون قانون تجمیع 
عوارض تصویب شده و از زمان اجرایی شدن قانون مالیات 
ارزش افزوده دریافت عوارض توســط دستگاه های اجرایی، 
صورت نمی گیرد و از طرفی به طور کل دریافت دلاری عوارض 
در کشــور طبق قانون اساسی درست نیست، اعضای شورای 
گفت وگو تغییر تعرفه های ثبت اقلام دارویی از دلاری به ریالی 

را تصویب کردند.
هرچنــد در این رابطه نماینده ســازمان دامپزشــکی کشــور 
معتقــد بــود کــه داروهــای دامپزشــکی از نظر حجم بســیار 
بیشتر از داروهای انسانی هســتند و در حجم های بسیار بالا 

وارد کشــور می شوند و مقایسه این دو با هم از نظر هزینه ها 
درست نیست. از طرف دیگر سازمان دامپزشکی بنابر مصوبه 
هیات وزیــران در زمان دولــت وقت، عــوارض مربوطه را به 
صــورت دلاری دریافت کرده اســت. نکته دیگری کــه در این 
ارتباط مطرح شد این بود که هزینه وسایل و تجهیزاتی که به 
هنگام ورود اقلام داروی دامپزشکی استفاده می شوند همگی 
به صورت دلاری اســت، پــس عوارضی که ســازمان دریافت 

می کند نیز باید دلاری باشد.
ابلاغ مصوبه هیات دولت درباره میزان عوارض مواد 

معدنی پیگیری شود
در بخــش دیگــری از ایــن نشســت محمدرضــا بهرامــن - 
نایب رئیس اتاق ایران - از ابلاغ نشــدن مصوبه هیات دولت 
درباره موضوع نشست قبل شــورای گفت وگو انتقاد کرد و از 
وزیر اقتصاد خواســت تا تســریع در روند ابلاغ این مصوبه را 

پیگیری کند.
احمدرضا فرشچیان - رئیس کمیسیون مدیریت واردات اتاق 
ایران - از وزیر اقتصاد خواست تا مصوبه مربوط به پرداخت 
ارزش افــزوده بر کالاهــای وارداتی همانند آنچه از ســال ۱۴۰۰ 

برقرار بوده است از ابتدای سال ۱۴۰۲ نیز اجرایی شود.
بر اســاس اظهارات او، از آذر سال جاری مصوبه جاری مربوط 
به پرداخــت ارزش افــزوده بر کالاهــای وارداتــی در گمرکات 
منقضی شــد که بــا توجه به مشــکلات نقدینگــی مترتب بر 
بخش خصوصی درخواســت این است که شیوه پرداخت بر 
اســاس سررســید ضمانت نامه بانکی منتهی به همان سال 

مجدد در دستورکار قرار بگیرد.
در ادامــه رضا رســتمی -  رئیس کمیســیون حمل ونقل اتاق 
ایران - از تعلیق بیمه سبز ایران و ایجاد مشکلات برای بخش 
حمل ونقل کشــور صحبت کرد. بر اســاس اظهارات او امروز 
کشــورهای همســایه این بیمه را با هزینه های هنگفت برای 
رانندگان ایرانی صادر می کنند که چندان به معتبر بودن آنها 

نمی توان اطمینان داشت.
او از وزیــر اقتصاد درخواســت کــرد که برای رســیدگی به این 

چالش جدی، پیگیری های لازم را انجام دهد.

ایرنــا -  از وزارت اقتصــاد، حســین آقایــاری اظهار کــرد: بعد از 
اجرای حســاب واحد خزانه، با ســاماندهی حساب های دولتی 
و اســتقرار نظام سیاســت پرداخــت اعتباری در بانــک مرکزی، 
مدیریت نقدینگی حســاب های دولتی تکمیــل گردید. چرا که 
تمــام منابع در قالب حســاب واحــد خزانه وصول می شــود و 
تمام پرداخت ها نیز به طور مســتقیم از حســاب خزانه صورت 

می گیرد و دیگر رسوب منابع در حساب ها را نخواهیم داشت.
وی گفــت: پروژه پرداخــت اعتباری در راســتای اجرای اصل ۵۳ 
قانون اساســی و اجرایی شدن پرداخت به ذی نفع نهایی بوده 
است که در سال های گذشته با چالش هایی روبرو بود. هرچند 
حساب با مانده صفر و سیاست پرداخت اعتباری در تعدادی از 
کشــورها اجرایی شده اما در کشور ما به دلایل زیر ساختی، فنی 

و برخی ملاحظات و مشکلات قانونی اجرا نشده بود.
وی ادامــه داد: بعد از انجام مطالعات تطبیقی و مطابقت با 
قوانین مالی و محاســباتی نهایتا طرح در ســال ۱۴۰۱ تدوین 
شــد و با همکاری اداره کل خزانه و بانک مرکزی نسخه کسب 
و کاری آن با آماده ســازی زیرســاخت های فنی و نــرم افزاری 
و دریافــت تاییدیه های امنیتــی در نیمــه اول ۱۴۰۲ به انجام 

رسید.
آقایــاری افــزود: همچنیــن در آبــان ماه ســال جاری پــروژه به 
صورت آزمایشی در وزارتخانه های امور اقتصادی و دارایی، امور 
خارجه، بهداشــت و درمان و آموزش پزشــکی، راه و شهرسازی، 
بنیاد شــهید و ســازمان های امور مالیاتی کشــور و ثبت احوال 
کشور اجرا شد و در نهایت نیز در بهمن ماه اجرای طرح در کلیه 
دانشگاه ها، موسســات آموزش عالی و پژوهشی، دستگاه های 
اجرایی ملی و خزانه معیــن ادارات کل امور اقتصادی و دارایی 

استان ها در اقصی نقاط کشور آغاز شد.
وی بــا یــادآوری اینکه پرداخت بــه ذی نفع نهایی و تســریع در 
توزیــع منابــع از چالش های بــزرگ بوده کــه نظام مالــی ما با 
آن درگیــر بوده اســت اظهــار کرد: البتــه خزانه داری کل کشــور 
پرداخت به ذی نفع نهایی را در خصوص حقوق کارکنان دولت 
در سال های اخیر اجرایی کرده اســت، اما در حوزه پیمانکاران، 
دانشــگاه ها و شــرکت های ارائــه دهنــده خدمات بــه دولت، 
فروشندگان کالا و خدمات دچار مشکل بودیم و عدم پرداخت 
مســتقیم به ذی نفع نهایی شاهد رســوب و بلااستفاده ماندن 
وجوه نقد در حســاب های بانکی دســتگاه های اجرایی و تاخیر 

در دسترسی به منابع بودیم.
معاون مدیرکل خزانه تاکید کرد: اجرای پروژه پرداخت اعتباری 
به ایجاد شــفافیت در گردش منابع مالــی و هزینه کرد دولت، 
ارتقای مدیریت نقدینگی، مولد کردن وجوه نقد مازاد با هدف 
تحقق هوشــمندی و عدم رســوب منابع و ســرعت در پرداخت 
به ذی نفع نهایی توســط دســتگاه های اجرایی در سراسر کشور 
می شود که شفافیت، هماهنگی بین سیاست های مالی، پولی، 
مدیریــت نقدینگــی و کاهش اســتقراض از بانک مرکــزی و به 

دنبال آن کاهش تورم را به دنبال دارد.
آقایــاری تاکیــد کــرد: پرداخــت اعتبــاری و مدیریــت نقدینگی 
دولــت، کمــک بزرگی به دولــت در تامیــن منابع و تســریع در 
اجــرای پروژه هــای عمرانی دارد کــه از دغدغه های همیشــگی 

دولت است.
وی با اشاره به رونمایی از فاز اجرایی این طرح در ایام دهه فجر 
در هیات دولت و با حضور رئیس جمهور، یادآور شــد: ریاست 
محتــرم جمهــور از این اقدام مشــترک خزانه داری کل کشــور و 
بانک مرکــزی به عنوان گام ارزشــمند در انضباط مالی و ایجاد 
شــفافیت در کشــور نام برده و فرمودند تحقــق آن آثار مثبت 
بســیاری در مدیریت نقدینگی و هماهنگی سیاست های پولی 
و مالی کشــور دارد و اخیرا هم در روز ۲۸ بهمن ماه از سوی وزیر 
امور اقتصادی و دارایی از عوامل بانک مرکزی و خزانه داری کل 

کشور در اجرای این پروژه تقدیر شد.
آقایــاری در پایان توضیح داد: این شــفافیت مالــی حداکثری، 
بدون تغییر در فرایند مالی دستگاه ها در حال اجرا است و تنها 
تفاوتی که نسبت به سیستم پیشین دارد عدم رسوب منابع در 

حساب های متعدد دستگاه ها است.

معاون مدیرکل خزانه وزارت اقتصاد:

شفافیت حداکثری در 
پرداخت های دولت 

محقق شد

   خبر
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در اجــرای اصــل بیســت و نهم قانون اساســی جمهــوری اســامی ایران و به اســتناد مــاده ۱۳۴ 

قانــون کار به منظور اجرای مفاد بندالف ماده ۲۱ و ماده ۳۰ دســتور العمل تاســیس کانون های 

کارگران و مدیران بازنشســته مصــوب ۹۵٫۳٫۱۶ و اصاحیه مــورخ ۱۳۹۶/۰۴/۲۷وزیر تعاون، کار و 

رفــاه اجتماعــی و به موجب صورتجلســه مــورخ ۱۴۰۲/۱۰/۲۴ مجمع عمومی فــوق العاده کانون 

بازنشســتگان مشــمول قانون کار شهرستان آذرشــهر اساســنامه موضوع مصوبه مجمع مذکور 

جایگزین اساسنامه سابق کانون گردید

مدیر کل اداره تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان آذربایجان شرقی

 آگهی تغییر و جایگزینی اساسنامه کانون بازنشستگان مشمول
تاریخ انتشار:1402/12/02 قانون کار شهرستان آذرشهر         

مفقودی  برگ سبز
 برگ ســبز پژو پارس مدل۱۴۰۰به شــماره شهربانی ۳۵ - ۱۶۲ ن ۴۴شماره موتور ۱۶۵۲۲۳۶ شماره شاســی ۷۳۸۹۱۱ مفقودگردیده و ازدرجه اعتبار 

ساقط است.

ش.آ:  1669334
آگهی فقدان سند مالکیت 

سند مالکیت شش دانگ یک باب خانه تحت پاک ۳۰8 فرعی از ۵۲۳8- اصلی واقع در اهر بخش ۲۰ تبریز به شماره سریال ب ۱۴۰۱ - ۱۳۹۴۵8 و شماره دفتر 
اماک الکترونیکی ۱۴۰۲۲۰۳۰۴۰۱۰۰۰۲۴۷8 به نام خانم رقیه رســتمی کردلر به شماره ملی ۱۵۰۰۶۱8۶۲۴ ثبت و صادر و تسلیم گردیده است ، نامبرده با ارائه 
استشهادیه محلی به انضمام درخواست وارده شماره ۱۴۰۲/۱۱/۲۶-8۹۳۱ با ادعای فقدان سند مالکیت مزبور در اثر نا معلوم تقاضای سند مالکیت المثنی 
نسبت به پاک اخیر نموده، این اداره در اجرای ماده ۱۲۰- اصاح مواردی از آئین نامه قانون ثبت و تبصره های ذیل آن اقدام به انتشار آگهی فقدان نموده 
لذاهر کس نسبت به ملک مورد آگهی معامله ای انجام داده یا مدعی وجود سند مالکیت نزد خود میباشد میتواند اعتراض خود را کتباً ضمن ارائه اصل 
ســند مالکیت یا ســند معامله ، در مدت ده روز پس از انتشار آگهی به اداره ثبت محل تسلیم نماید در صورت عدم وصول اعتراض ظرف مهلت مقرر و یا 
در صورت عدم ارائه اصل ســند مالکیت یا ســند معامله با وجود وصول اعتراض ، اداره ثبت ســند مالکیت المثنی را مطابق مقررات صادر و به متقاضی 

تسلیم خواهد کرد و به اعتراض وارده در خارج از موعد ترتیب اثر داده نخواهد شد.
تاریخ انتشار : روز چهارشنبه ۱۴۰۲/۱۲/۰۲                                                                                                                                                                    ابراهیم نوری- رئیس ثبت اسناد و املاک اهر

رونوشت جهت اطاع : ستاد اجرائی فرمان حضرت امام )ره( نمایندگی استان آذربایجان شرقی

روزنامه سرخاب                  تاریخ انتشار : 1402/12/02                            میانه  

ایســنا- در میزگرد »نقش تشــکل های دانشــجویی در انتخابات 
مجلس شــورای اســامی« کــه بــا حضــور تعــدادی از نمایندگان 
تشکل های دانشجویی دانشگاه های تبریز در تحریریه ایسنا برگزار 
شد، مسائل مختلفی در خصوص نقش دانشجویان در انتخابات 

پیش رو مورد بررسی قرار گرفت.
این میزگرد دانشــجویی بــا حضور علیرضــا اســمعیل زاده، دبیر 
تشــکیات جامعه اسامی دانشــجویان دانشــگاه تبریز، علیرضا 
محمــدی، دبیــر انجمن اســامی دفتــر تحکیم وحدت دانشــگاه 
فرهنگیــان تبریز، ســحر نظامی، مســئول واحد خواهران بســیج 
دانشجویی دانشگاه تبریز و بهزاد رضایی، قائم مقام واحد سیاسی 

جامعه اسامی دانشگاه تبریز برگزار شد.
در ایــن میزگــرد چهــار محور »چــرا بایــد رای بدهیم«، »چــرا باید 
دانشجویان در عرصه انتخابات مشارکت پرشور داشته باشند؟«، 
»چرایی انزوای فعالیت ها و اثرگذاری تشــکل های دانشــجویی در 
جریان انتخابات« و »تشکل های دانشجویی چه نقشی می توانند 
در جریان شکل دهی به انتخاب گزینه اصلح مردم برای نمایندگی 

در مجلس شورای اسامی داشته باشند؟« مطرح شد.
نقش تشکل های دانشجویی در انتخابات، جهاد تبیین 

است
علیرضا اسمعیل زاده، دبیر تشکیات جامعه اسامی دانشگاه تبریز 
در ابتــدای این نشســت، در خصوص لــزوم رای دادن در جمهوری 
اسامی ایران، اظهار کرد: جامعه ما یک جامعه اسامی و مردم سالار 
اســت که بر مبنای رای دادن پیش می رود و ســوال اینجاست که در 
چنین جامعه ای چرا نباید رای داده شــود؟ هرچقدر که مشارکت و 
حضور مردم در انتخابات کم باشد و مردم رای ندهند، قدرت مانور 
کاندیداها بیشتر شده و خودشان اقدام به جمع کردن رای کرده و 
پس از انتخاب نیز به راحتی هیچ یک از وظایف نمایندگی و مطالبه 

گری درخواست های مردم را انجام نخواهند داد.
وی با اشاره به بیانات اخیر رهبر معظم انقاب در خصوص اهمیت 
شرکت در انتخابات اسفندماه، خاطرنشــان کرد: ایشان در دوران 
پیش از فتنه 88 و انتخابات  آن زمان، بیانیه ای صادر کردند که لحن 
این بیانیه در بیانیه اخیر نیز تکرار شــده اســت. از ایــن رو می توان 

شرایط کنونی را به یک فتنه تشبیه کرد.
وی افزود: حضور در انتخابات امســال از سوی مقام معظم رهبری 
بســیار تاکید شــده و حضــور نداشــتن در آن به منزلــه فتنه تلقی 
می شــود. حضور در انتخابات پیش رو به این معنی است که مردم 
کشــورمان مثــل همیشــه علی رغــم مشــکات و شــرایط جامعه، 
همچنــان پای حکومت و آرمان های انقاب و امام راحل هســتند و 
می خواهند با دست خودشان، نماینده اصلح انتخاب کنند. قطعا 
پس از رای دادن هم می توانند از نماینده انتخاب شده مطالبه گری 

داشته باشند.
اسمعیل زاده با اشاره به مشارکت دانشجویان در انتخابات، اظهار 
کرد: قشر دانشــجو همواره یک قشر آگاه بوده و حتی مقام معظم 
رهبری نیز دانشگاه ها را مبدا تحولات عنوان کرده اند. دانشجویان 
در دولت بازرگان، ســفارت آمریکا را تسخیر کرده و اسناد جاسوسی 
را افشــا کردند و رهبری نیز این اقدام را انقاب دوم نامیدند، از این 
رو دانشجویان همواره نسبت به تهاجم فرهنگی داخلی و خارجی 

آگاهی داشته و دارند. 
اگر دانشجویان در انتخابات شرکت نکنند به ضعف 

تشکل های دانشجویی بازمی گردد
وی با بیان این کــه اکنون انتخابات نیز نوعی انقاب اســت، گفت: 
اگر دانشجویان در انتخابات شرکت نکنند، این موضوع به ضعف 
تشکل های دانشــجویی بازمی گردد که نتوانسته اند نقش تبیینی 
خود را انجــام دهند، در حالی که دانشــجویان باید در عرصه های 
مختلف سیاســی و .. در جامعه فعال تر باشند و برای تحقق آن نیز 
دانشگاه باید به فکر جذب اساتید توانمند و آگاه به علم و تحولات 

روز جامعه باشد. 
وی با اشاره به این که رشته های علوم انسانی در جامعه مورد غفلت 
قرار گرفته، در حالی که می تواند مبدا تحولات جامعه باشد، گفت: 
زمانی که عامه مردم قبول کرده اند افرادی به سمت رشته های علوم 
انسانی می روند که تنبل هستند، از حکومت نیز نباید انتظار دیگری 
داشت. اکنون در کشوری مثل آمریکا، افرادی که دارای استعدادهای 
درخشان هستند به سمت رشته های علوم انسانی سوق می یابند 
و برای رشــته های زیرشاخه تجربی بیشتر به ســمت جذب از سایر 

کشورها می روند. 
دبیر تشکیات جامعه اسامی دانشــگاه تبریز در خصوص انزوای 
تشــکل های دانشــجویی در فعالیت هــای سیاســی و انتخاباتی، 
تشــریح کرد: ماهیت تشکل ها، مطالبه گری است. وقتی فردی که 
وارد تشکل می شــود، وابسته به یک گزینه باشد، ماهیت تشکل را 
از بیــن می برد زیرا باعث ایجاد یک جانبه نگری در تشــکل خواهد 

شــد. این گروه از افراد که بیشتر به مادیات و منفعت شخصی فکر 
می کننــد، نگاه و تفکر آن هــا در بدنه دولت تاثیرمی گــذارد و تاثیر 

می پذیرد. 
از برنامه های مطالبه گری در دانشگاه از سوی  نامزدها و 

نمایندگان استقبال نمی شود
وی تاکیــد کــرد: وجود برخی افــراد در ســمت های مختلف باعث 
انزوال فعالیت تشــکل دانشــجویی شــده و قطعا مسئول اصلح 

متفاوت از این موضوع است.
وی ادامــه داد: گاه مادیات از معنویات بــرای افراد پیش تر حرکت 
می کند و با تشکیل ائتاف در یک شورای تشکل به روی کار می آیند 
و هرچقدر این تشــکل به فرد یا گزینه ای وابسته باشد، آزادی بیان 
آن از بین مــی رود. این موضــوع، یک بحث رادیکالی و یا ریشــه ای 
نیســت ولی رایج شده است و جلســات مطالبه گری صرفا تبدیل 
به جلسات یک طرفه شــده که فرد مطالبه شونده از قبل سوالات 

را می داند.
اســمعیل زاده با اشــاره به ســخن یکــی از نماینده ها کــه می گفت 
دانشــگاه ها جریان ســاز هســتند، نــه رای جمــع کــن، گفــت: اگر 
نماینــده ای در یک جلســه مطالبه گری دانشــجویی شــرکت کند 
و نتواند به ســوال دانشــجویان پاســخ بدهد، قطعا باعث اطاع 
مــردم از عدم صاحیت و تخصص وی شــده و او را برای نمایندگی 
برنامه هــای  چنیــن  برگــزاری  از  متاســفانه  ولــی  برنمی گزیننــد 
مطالبه گری در دانشــگاه از ســوی  نامزدها و نمایندگان اســتقبال 

نمی شود.
وی در خصــوص حیطــه فعالیــت تشــکل های دانشــجویی در 
انتخابات، اظهــار کرد: اولین گام فعالیت تشــکل ها، مطالبه گری 
اســت و باید آنقــدر در این حوزه پرقــدرت وارد شــویم که نماینده 
بدانــد یک جمع دانشــجویی حضــور دارد که دائمــا در حال رصد 

فعالیت های او بوده و باید همواره به وظایف خود عمل کند.
وی با بیان این که اکنون میدان برای فعالیت تشکل ها وجود دارد 
ولی اســتقبال و میدان داری نیســت، گفت: اکنون در شرایط بسیار 
حساســی قرار داریم و  تشکل های دانشــجویی در راستای تبیین و 
روشــنگری بین دانشجویان و مردم باید حضور چشمگیری داشته 

باشند.
نقش تشکل های دانشجویی در انتخابات، جهاد تبیین 

است
علیرضــا محمــدی، دبیــر انجمــن اســامی دفتر تحکیــم وحدت 
دانشگاه فرهنگیان تبریز نیز در ادامه اظهار کرد: دانشجو به عنوان 
قطب و مرکز جمهوریت شناخته می شود، بگذارید با ادبیات بهتر 
بگوییم که کار دانشــجو، تفکر برای آفرینش جامعه ای بهتر اســت؛ 
دانشجو باید فکر کند و آحاد مردم را به سمت بهتر و با رویکرد عمل 

گرایانه تری راهنمایی کند.
وی افزود: اصولا کار دانشــجو، رهبری به عنوان رهبری یک سطح از 
فکر و ایده در ملت است. اگر دانشجو، خواب باشد و فراموش کند 
که باید برای آفرینــش یک ایده و فکر تاش کند، جامعه تبدیل به 
جامعه متقلب می شــود و همه برای رسیدن به جایگاه بالاتر به هر 

کاری دست می زنند.
وی تاکیــد کرد: کارکرد دانشــجو، تســهیل گری نیســت بلکه باید 
رویکــرد رهبری و ایجاد فضای آرمانی را داشــته باشــد. متاســفانه 
فضــای دانشــجویی، فضــای »بخوان و پاس شــو« شــده اســت. 
دانشــجو برای هویت خود و مرجعیت خود، ارزشــی قائل نیست و 
این رویکرد به دلیل مشــکاتی است که در جنبش ها و تشکل های 

دانشجویی ایجاد شده است.
محمدی گفت: متاســفانه تشکل های دانشــجویی طی سال های 
اخیر نه تنها مرجعیت خود را به دلیل انفعال در انتخابات از دست 
داده اند بلکه در این میــدان نیز کوچک ترین تاثیری ندارند. دیگر 
نمی شــود با برگزاری یک تریبــون آزاد و ... بین دانشــجویان تاثیر 

ایجاد کرد.
وی بــا بیان این که مردم، دنبال ایجاد تغییر و تاثیر موثر در رویکرد 
و عملگرایی هســتند، افزود: متاســفانه تشــکل های دانشجویی 
هیچ پیشرفتی در ۱۰ سال اخیر نداشته اند و از مطالبه گری تا ایجاد 
رویکرد رقابتی در انتخابات، تقریبا تبدیل به عنصری بی خاصیت 

شده است که نه تاثیر می پذیرد و نه تاثیر می گذارد.
وی ادامه داد: تشکل های دانشجویی در یک فضای بسته با سقف 
کوتاه قرار دارند. برای رســیدن و ایجاد تغییر باید به مسیری برویم 
که تاکنون نرفته ایم و در یک کام ما باید برای جمهوریت و اسامیت 
و برای مشارکت بیشتر از خود هزینه کنیم. ما برای جمهوری اسامی 

باید از مال، آبرو و اعتبار و امکانات تام و تمام خود استفاده کنیم.
شکل دهی در انتخابات، مستلزم وجود یک رویکرد رهبری 

و راهبری است
دبیر انجمن اسامی دفتر تحکیم وحدت دانشگاه فرهنگیان تبریز 

با اشاره به تاثیرگذاری تشکل های دانشجویی در انتخابات، اظهار 
کرد: شکل دهی در انتخابات، مســتلزم وجود یک رویکرد رهبری و 
راهبری است که متاسفانه دانشجویان طی ۱۰ سال اخیر، هیچ یک از 
این موارد را دارا نبودند. وقتی چیزی نیست نمی توانیم از آن سخن 

بگوییم.
وی اظهار کــرد: اصولا یک نوع تــرس برای شناســاندن کاندیداها 
ایجــاد شــده اســت. تــرس از اشــتباه و این تــرس نشــان دهنده 
تشکیاتی نبودن تشــکل های انقابی است. ما باید قبول کنیم که 
باید اشتباه کنیم ولی یاد بگیریم و ادامه دهیم. اگر دانشجو، خواب 

باشــد که خواب هم هست، مجلسی بی تاثیر و با رویکرد منفعل را 
شاهد می شــویم. مردم، منتظر خط دهی هســتند و این دانشجو 

باید نفر اصلح را به آن ها بشناساند.
وی تاکیــد کرد: اگر دانشــجو به وظیفه خود خوب و درســت عمل 
کرد، رســیدن به آرمان ها و اهداف انقاب، دور از دســترس نیست. 
در اصل، مســئله هزینه دادن است و باید انتخاب کنیم که انقابی 
باشیم و هزینه بدهیم یا منفعل باشیم و محافظه کار باقی بمانیم.

نقش تشکل های دانشجویی در انتخابات، جهاد تبیین 
است

سحر نظامی، مسئول واحد خواهران بسیج دانشجویی دانشگاه 
تبریــز نیــز در ادامه اظهــار کرد: چرایــی رای دادن مــردم به اصل 
تعیین سرنوشــت به دســت مردم بازمی گردد. این سرنوشت نیز 
به دو حوزه کلیات و تخصص تقسیم می شود. برخی مباحث کلی 
مثــل امنیت و جمهوری وجــود دارد که بر اســاس آن، هرفردی با 
هر عقیده ای اگر امنیت برایش مهم اســت، حتی اگر گزینه ها باب 
میلش نباشــند و مجبور به رای خالی دادن شود، باید رای بدهد 
چــرا که رای خالــی بهتر از رای ندادن اســت. در مباحث تخصصی 
نیز نوع دیدگاه فرد به آینده نشاندهنده گزینه انتخابی وی برای 

نمایندگی است.
وی با بیــان این که پیــش از ارزش گــذاری، علــوم و مطالب علمی 
ارائه شــده در دانشــگاه مشــکل دارند، گفت: مطالبی که توســط 
دانشــجویان بــرای درس در دانشــگاه مطالعه می شــود بیشــتر 
مطالب غربی و یا متعلق به متفکران قدیمی هستند که نمی توان 
آن هــا را با زمان حال کشــور تطبیــق داد. پیش از آن نیــز، با این که 
کلیشــه شــده ولی دانشــجو به عنوان موذن جامعه است و ارزش 

اجتماعی خاصی دارد. چه اذان خوب و چه اذان بد بگوید.
وی ادامه داد: بحث مشــارکت پرشور دانشــجویان در انتخابات با 
هر عقیده ای اهمیت زیادی دارد. تک به تک دانشــجویان موظف 
به حضور و مشــارکت پرشور با هر عقیده ای هستند چرا که این امر 
باعث می شود تا دانشــجویان از طیف های مختلف برای این که از 
غافله جا نمانند هم وارد میدان شوند و شاهد فعالیت تشکل های 

دانشجویی در بحث جریان سازی باشیم.
تشکل های دانشجویی درگیر ایدآل گرایی است

نظامــی بــا بیــان این کــه دلیــل انــزوای تک بــه تک تشــکل های 
دانشــجویی قابلیت بحث دارد، اظهار کرد: اغلب تشکل ها درگیر 
برخی مســائل مشــابه هســتند. یکی از این موارد، بحــث ایده آل 
گرایی است که به شدت بین تشکل ها رواج یافته است. به گونه ای 
که یا کاری انجام می دهند که تاثیرداشته باشد و یا هیچ کاری انجام 
نمی دهنــد و رفــع این موضــوع نیازمند آموزش بیــن اعضای یک 

تشکل است.
وی ادامه داد: موضوع دیگر این است که برخی مسائل، اولویت ما 
نیستند و یک تشکل، ظرفیت رسیدگی به کل مسائل را ندارد ولی 
همان طــور که یک نماینده یک مــاه مانده به انتخابــات به تکاپو 

می افتد، ما نیز یک مانده به مردم می گوییم که بیایند و رای بدهند.
وی افــزود: مــردم چرا رای نمی دهــد؟ می گوینــد آن نماینده ای که 
انتخاب شده برای یک طیف خاص است و یک تشکل هم عملکردی 
نداشته که مردم فکر کنند به عنوان حلقه میانی و طرف او است. در 
حالی که یک تشــکل مثل بسیج باید در طول ســال، مردمی بوده 
و پیگیر مطالبات مردم باشــد. تا وقتی تشــکل ها مردمی نشوند، 
نمی تواننــد بین مردم تاثیرگذار باشــند. تشــکل ها فقط به داخل 
دانشگاه و برخی فعالیت های فرهنگی مختص شده و وارد ادبیات 
مردم نشده است، بنابراین نمی توانند در برنامه ها با آن ها صحبت 
کنند. تشــکل و مردم در لایه هــای جدا از هم قــرار دارند و مخاطب 
شناسی در برگزاری برنامه ها و به خصوص در داخل دانشگاه انجام 

نمی گیرد.
مســئول واحــد خواهران بســیج دانشــجویی دانشــگاه تبریز با 
اشــاره به نبود اتحاد میان تشکل های دانشجویی یک دانشگاه و 
حتی بین دانشــگاه های مختلف، گفت: تنها زمانی که اتحاد بین 
تشکل های دانشجویی دیده شد، اغتشاشات سال گذشته و زمان 
اضطرار بود. در آن زمان، بچه های دغدغه مند از هر تشکلی جمع 
می شدند و برای کاس و تریبون آزاد برنامه می نوشتند. اکنون اگر 
اولویت ما، انتخابات بود و احســاس اضطرار داشــتیم قطعا این 
اتحاد بار دیگر برقرار می شــد. پیش از ساختارها باید رفاقت بین 
تشــکل ها وجود داشته باشــد و نمی توان با صرف رقابت به جلو 

رفت.
دانشجو برای رای عقاید خود خون داده است

وی با اشــاره به بحث کوتوله پروری به جــای مقابله با آن، اظهار 
کرد: سطح مطالعه تشکل ها و ارزش دادن به فرهنگ کتابخوانی 
و مقاله نویسی در تشکیات مورد توجه واقع نشده و هیچوقت 
به دنبال آن نرفته ایم. گاه بــرای عقایدمان نمی خواهیم هزینه 
بدهیم، در حالی که در دوران گذشــته که دانشجویان به معنای 

واقعی موذن جامعه بودند در رای عقاید خود خون دادند.
وی تاکید کرد: اکنون دانشجویان در دنیا برای حمایت از فلسطین 
اخراج می شوند ولی باز از حرکات حمایتی خود دست برنمی دارند 
اما مســئله فلســطین برای یک دانشــجوی ایرانی حتــی در پنج 

دغدغه اولش نیست.
نظامی با بیان این که مهمترین نقش یک تشکل، گفتمان سازی 
اســت تا ذهنیت غالب جامعه را به ســمت صحیح ســوق دهد، 
اظهــار کرد: معمولا نمایندگان بین مــردم، کلی گویی می کنند و 
مردم ســواد حقوقی ندارند که درستی آن ســخنان را بدانند و در 
نهایت از کمبود ســواد حقوقی مردم سواستفاده می کنند. مردم 
باید به حقوق شهروندی خود آگاه شوند و از وظایف نمایندگان 
که طبــق آیین نامه داخلی مجلس تدوین شــده اســت، اطاع 

یابند.
ما مخاطب شناسی نداریم 

وی در ادامه با اشاره به برگزاری تریبون های آزاد سال گذشته دانشگاه 
تبریز که برای اولین بار در سطح کشور طی دوران اغتشاشات انجام 
گرفت و ادامه داشــت، اظهار کرد: تریبون های سال گذشته، تجربه 
بسیار خوبی بود. وقتی که در محیط آمفی تئاتر روباز دانشگاه برگزار 
می شد، اســتقبال بالا بود ولی از وقتی که این تریبون ها وارد سالن 
و یک محیط بســته شد، استقبال ها نیز از بین رفت و اغلب از طیف 
خودمان می آمدند که این اقدام نشان می دهد ما مخاطب شناسی 
نداریم و هنوز برای دانشــجو اعتمادســازی نکردیــم که صحبت ما 
برایش مهم باشد. باید به گونه ای اقدام کنیم که ما به پیش دانشجو 

برویم و نه اینکه منتظر باشیم او بیاید.

نقش تشکل های دانشجویی در انتخابات، جهاد تبیین 
است

بهزاد رضایی، قائم مقام واحد سیاسی جامعه اسامی دانشجویان 
دانشــگاه تبریز نیــز اظهار کــرد: باید بررســی کنیم که مشــکل رای 
دادن اســت و یا این که افراد ناشایست وارد کرسی ها می شوند و به 
مسئولیت خود عمل نمی کنند؟ روی کارآمدن افراد ناشایست دارای 
ابعاد مختلفی است که یکی از آن ها به عدم آگاهی مردم بازمی گردد. 
چند درصد از مردم به سیاســت های کلی انتخابات به عنوان یکی از 
اسناد مهم بالادستی و حقوق خود آگاه هستند؟ و اینکه چقدر این 
سیاست ها در قانون انتخابات اعمال شده و یا صداوسیما در تبیین 

گزینه اصلح به مسئولیت خود عمل کرده است؟
وی با بیان این که یکی از ضعف های ما، عدم آگاهی مردم به تکلیف 
خود در جریان انتخابات، اظهار کرد: یک قاعده عقلی است که هرجا 
حقی، باشــد تکلیف هم وجود دارد. اگر مردم در انتخابات شــرکت 

نکنند، قطعا افرادی هستند که با رای جمع کردن به قدرت برسند.
دانشگاه محل آموزش تمامی مسائل مطرح در دنیا است

وی با اشاره به نقش آموزش در جامعه، گفت: آموزش، مبدا تمامی 
تحولات جامعه اســت و شــاید برای همین نیز مقام معظم رهبری 
فرمودند دانشــگاه مبدا همه تحولات اســت. تا زمانــی که آموزش 
داده نشود، نمی توان از جامعه انتظار تغییر بنیادی داشت. تغییر 
بنیادی با آموزش، دیر به دســت می آید ولی تاثیری مســتمر دارد. 
دانشــگاه نیز محل آموزش تمامی مســائل مطرح در دنیا اســت و 
دانشجویان نیز به عنوان قشر جوان در جامعه ای با مسائل آشکار 
و تاثیرگذار اقتصادی و ... زندگی می کنند پس نســبت به مســائل 

آگاه هستند.
رضایــی با تاکید بــر این که دانشــجویان باید بــرای ارائــه این نوع 
آموزش های روز دنیا از اســاتید مطالبه گری کننــد، اظهار کرد: این 
دانشجویان در آینده کرسی های تصدی جامعه را به دست خواهند 
گرفت. بنابراین بایــد از همین الان به مشــکات جامعه فکر کنند 
و راهــکار آن هــا را بیابند تا بتوانند در آینده عملکرد بهتری داشــته 

باشند. الان زمان خوبی برای پختگی و آگاهی بیشتر است.
وی افزود: دانشــجویان در دانشــگاه به علم دسترســی داشــته و 
فرصت برای آزمون و خطا می یابند که قطعا آسیب آن کمتر از آزمون 
و خطا در نقش یک مســئول اســت. اکنون اســاتید دانشگاه باید 
حق خواهی را به دانشــجویان یاد بدهند، همان چیزی که در رفتار 
امام علی)ع( نیز دیده می شــود ولی در شــرایط کنونی دانشگاه ها 
بیشــتر به  سمت یاد دادن علم هســتند و روح دانشجویان را رشد 

نمی دهند.
قائم مقام واحد سیاســی جامعه اســامی دانشــجویان دانشــگاه 
تبریز در خصوص فعالیت تشــکل های دانشــجویی، تشریح کرد: 
تشکل ها بدون فعالیت نیستند و آنقدرها هم بی میل به فعالیت 
نیســتند اما متاســفانه برخی موانع بیرونی برای آن ها وجود دارد. 
مثا اخیرا جامعه اســامی دانشــگاه تبریز یک پرسشــنامه ای برای 
طرح هــای کاندیداهــا طراحی کرد تا به همراه اســاتید دانشــگاه، 
طرح های آن ها را به صورت علمی مورد بررســی قرار دهیم و نتایج 

آن ها را به مردم بازگو کنیم ولی هیچ استقبالی از آن انجام نگرفت.
وی تاکید کرد: وظیفه یک تشــکل دانشجویی، جهاد تبیین است. 
مــا می خواســتیم به صورت علمــی و دقیــق نماینــدگان اصلح را 
شناســایی و به مــردم معرفی کنیم که مورد اســتقبال واقع نشــد. 
از ســوی دیگر قرار بود تــا یک گردهمایی با حضور اســاتید مطرح 
کشــور در باب مســائل حقوقی و اقتصادی برگزار کنیم که پروســه 
مجوز گرفتن آن، سه ماه طول کشــید و در نهایت اساتید از حضور 
در گردهمایی منصرف شــدند. این گونه برخوردها باعث دلسرد 

شدن ما می شود.
مهمترین نقش تشکل های دانشجویی در انتخابات، جهاد 

تبیین است
وی ادامه داد: مهمترین نقش تشکل های دانشجویی در انتخابات، 
جهــاد تبیین اســت و بایــد نامزدهــای انتخاباتــی را از جنبه های 
مختلف بررســی و نتایج را بــه مردم اطاع دهنــد. اول و آخر، مردم 

هستند که باید تصمیم بگیرند.
رضایی گفت: مقام معظم رهبری در ســخنان خــود تاکید دارند که 
اول تخصص و ســپس تعهد مطرح اســت. بنابرایــن اولین بحث 
برای نمایندگی مردم، تخصص است که شناخت آن نیز می تواند به 

صورت علمی توسط دانشگاهیان انجام گیرد.
وی خاطرنشــان کرد: میدان مبارزه اول تشــکل های دانشــجویی، 
دانشــگاه اســت. باید اول بتوانیــم آن را احیا کنیم و ایــن امر نیز به 
تنهایی قابــل انجام نیســت و نیازمند اتحاد بین تشــکل ها و یک 
قدرت جمعی است. به اشتباه فکر می کنیم که ما باید برای دانشجو 
تصمیم بگیریــم در حالی که بایــد همراه با دانشــجویان تصمیم 

بگیریم.

نقش تشکل های دانشجویی در انتخابات، جهاد تبیین است
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دیگر تردیدی نیســت که همه مردم از تغییرات محســوس آب 
و هوایی در کشــور آگاه شــده اند چرا که وجود گرما در زمستان 
و یا طولانی شــدن ســرما تا اواخر فصل بهار و اوایل تابســتان 
چیزی است که همه ایرانیان با آن سرو کار دارند. این که هوایی 
با دمای تقریبا ۳۰ درجه در فصل زمســتان در کشــور ثبت شود 
چیزی اســت که با وجود دلچســب بودن آن، حامل مســایل و 
مشکلات متعددی است که اگر هر چه سریع تر برای آن اقدامی 
نشود، شاید دیگر نتوان چرخه طبیعت را به وضعیت نرمال آن 

بازگرداند و یا حداقل نزدیک کرد.
خشکسالی ســایه گسترده ای بر کشور داشــته و نشانه های آن 
در همه جا به چشم می خورداگر آسمان شب و روز ببارد، بحران 

همچنان باقی است
از نیمه دوم بهمن ماه اســت که وضعیت هــوا کمی به آنچه که 
باید در زمســتان باشد، نزدیک شده و با وجود بارش های کم و 
بیش مناسب در برخی از مناطق این نوید را می دهد که احتمالا 
خشکسالی در ایران تمام شده و آنچه که از تریبون های مختلف 
مبنی بر بحران آب در ســال آینده خبر می دهند، در حد شایعه 
و بدبینی است. اما باید گفت خوشبختانه یا متاسفانه واقعیت 
همان چیزی اســت کــه همه ما علاقه ای به شــنیدن آن نداریم. 
خشکسالی ســایه گسترده ای بر کشور داشــته و نشانه های آن 
در همه جا به چشــم می خورد. این که از ۶۰۹ دشت کشور بیش 
از ۴۰۰ دشــت یعنی بیش از ۶۵ درصد با فرونشست و فروچاله 
روبرو هستند و منابع آبی کشور به شدت بحرانی است، مخازن 
ســدهای کشــورمان در برخــی از مناطق مانند ســد اکباتان در 
استان همدان در تابستان سال ۱۴۰۲ خالی شده و از مدار خارج 
می شــود و ... همه نشــان از این دارد که وضعیــت آب و هوایی 

کشورمان حال و روز خوبی ندارد.
باید گفت حتی در همین زمســتان که تا حدی بارندگی داشــته 
و چون دیگر خبری از گرمای طاقت فرســای تابستانی و تشنگی 
انســان ها و طبیعت نیســت، برخی به اشــتباه گمان کردند که 
خطر خشکســالی از کشور رفع شده اســت. این در حالی  است 
که خوشــحالی بابت وضعیت بارندگی کنونی چنــدان به جا و 

مناسب نیست.
طبق آمار به دســت آمده از سازمان هواشناسی کشور، از ابتدای 
ســال آبی )اول مهر تا پایان شــهریور ســال بعد( تاکنون در کل 
کشور به صورت میانگین تنها ۶۰.۹ میلی متر بارندگی ثبت شده 
اســت. این آمار در قیاس با میزان بارش در ســال گذشته یعنی 
۱۴۰۱ و در این بازه زمانی ۱۰۳.۲ میلی متر بود، بنابراین بارش های 

سال جاری ۴۱ درصد کمتر از سال گذشته است.
بارش های ســال جاری ۴۱ درصد کمتر از سال گذشته استاگرچه 
بارندگی هــای اواخــر بهمن هم که به نســبت مســاعد و قابل 
توجه بود باید به این آمار اضافه شــود اما باید توجه داشت که 
این میــزان از بارندگی در قیاس با برداشــت آب از منابع آبی نه 

تنها مناسب نیست، بلکه بسیار ناگوار است.
به اســتناد آمار، در ایران هر نفر به طور میانگین ۳۰۰ لیتر آب در 
شــبانه روز مصرف می کنــد، که این رقم مصــرف آب، در برخی از 
کلان شهرها مانند تهران به بیش از این مقدار می رسد. مصرف 
نهــان آب نیز بــه ازای هر نفر چیزی حدود ۶ هزار لیتر اســت که 

بیشترین حجم مصرفی آن مربوط به حمام می شود.
با مقابله قرار دادن این حجم از بارندگی، مصرف ســرانه آب به 
ازای هر نفر و مخزن کل ســدهای کشــور، وضعیت به شــیوه ای 
دیگــر خودنمایــی می کنــد که بســیار هــم حیرت انگیز اســت. 
ظرفیت کل سدهای کشور ۵۰ میلیارد و ۵۰۰ میلیون مترمکعب 
آب اســت کــه حجم عمــده آب مورد نیــاز کشــور از طریق آن ها 

تامین می شود.
اگــر جمعیت ایران در ســال ۱۴۰۱ را که برابر بــا ۸۴ میلیون و ۵۵ 
هزار نفر اســت، بــا میانگیــن مصرف روزانــه آب، قیــاس کنیم 
درخواهیــم یافت که بیش از ۲۵ میلیــارد و ۲۱۶ هزار و ۵۰۰ لیتر، 
یعنی نصف حجم مخزن ســدها، در صورتی  که کاملا پر باشند، 
بــه ازای جمعیت ایران آب مصرف می شــود. البتــه باید در نظر 
داشت که تقریبا از سال آبی ۹۹-۱۳۹۸ این اتفاق رخ نداده و حتی 
فروردین امسال به طور میانگین تنها ۵۱ درصد از حجم مخازن 

سدهای کشور آبگیری شده بود.
موضوع بعــدی این که در این محاســبات آب مورد نیاز صنایع 

بزرگ و آب بری مانند فولاد و ذوب آهن- که بیشــترین مصرف 
را دارند- و بسیاری از صنایع دیگر و حتی بخش کشاورزی در این 

محاسبات لحاظ نشده است.
چنیــن چیــزی بدین معنی اســت که اگر بنا باشــد تــا همه آب 
مورد نیاز کشــور تنها از سدها تامین شود، تحت هیچ شرایطی 
این میزان از آب پاســخگوی نیاز کشــور نخواهد بــود و چاره کار 
تنها در اســتفاده مفــرط از آب های زیرزمینی، افت دشــت های 
کشــور و پدیده ای بــه نام فرونشســت و فروچالــه و در نهایت 
خشکســالی سرسام آور است. از سوی دیگر و از آن جا که با توجه 
به فرونشست های عمده دیگر قدرت بازیابی و احیای بسیاری 
از منابــع آب زیرزمینــی وجود نــدارد، بنابراین اگــر بارش ها به 
صورت شــبانه روزی ادامه داشته باشــند بازهم، تاثیر چندانی 
در کاهش مشــکلات ناشی از خشکســالی ندارد. اگر بنا باشد تا 
همه آب مورد نیاز کشــور تنها از ســدها تامین شود، تحت هیچ 

شرایطی این میزان از آب پاسخگوی نیاز کشور نخواهد بود
چرا امسال آسمان ایران نبارید؟

با آغاز سال آبی پیش بینی های متعددی از وجود پاییز پربارش 
در ایران خبــر می دادند. اما هرچه به پایــان این فصل نزدیک 
شــدیم، نه تنها خبــری از بارندگی نبود، بلکــه از میانگین بلند 

مدت بارندگی ها در کشور هم کاسته شد.
به عنوان مثــال میانگین بارندگی در پاییز امســال تقریبا برابر 
بــا ۳۵ میلیمتر بود که این میزان در قیاس با یک ســال قبل که 
۴۷.۲ میلیمتــر بود، ۶ درصد کاهش داشــته اســت. این میزان 
بارندگی حتی در قیاس با زمســتان ســال قبل که با بارش برف 
همراه بود، کاهش نشــان می دهد. اما به راستی چه اتفاقی در 
طبیعت ایران رخ داده که آســمان این کشــور دیگر به مانند دو 

یاسه دهه قبل خوان نعمت را بر مردم نمی گستراند؟
برای پاســخ به این پرســش نیاز است تا به دســتکاری هایی که 
مــا در طبیعــت انجام دادیــم نگاهی کنیم. بــرای مثال صنعت 
ســد ســازی اگرچه موجب رونق اقتصادی و رفاه می شــود، اما 
باید دقت داشــت که این رونق به دلیل آن که کل اکوسیســتم 
طبیعت را بر می زند، بعد از گذشت دو یا سه دهه بسیار بدتر از 

قبل تاسیس سد می شود.
یعنــی شــاید در ابتــدای تاســیس ســد، آب فراوانــی در اختیار 
صنایع، بخش کشاورزی و خانگی قرار گرفته و موجب گسترش 
روزافــزون این بخش ها بشــود، اما این گســترش بعد از مدتی 
به دلیل پیشــی گرفتن نیازها از منابع آبی بــا رکود و بعد هم با 
پســرفت مواجه می شــود. این دقیقا همان چیزی اســت که ما 
اکنون در رابطه با سد کرج، لتیان، لار، اکباتان، و ... در چند سال 
اخیر با آن روبرو بودیم. به گونه ای که حتی سد اکباتان تابستان 

امسال به دلیل خشکسالی بی سابقه کاملا از مدار خارج شد.
زمانی کــه جریان آبــی که در میلیون ها ســال اکوسیســتم یک 
منطقه را که موجب جذب رطوبت، باران و برف می شــد، شکل 
داده بود در کمتر از دو یا ســه دهــه از بین می رود، دیگر منبعی 

برای تغذیه ابرها و در نتیجه بارندگی و ترسالی وجود ندارد.
وقتی جریان آبی که در میلیون ها ســال اکوسیستم یک منطقه 
را که موجب جذب رطوبت، باران و برف می شد، شکل داده بود 
در کمتر از سه دهه از بین می رود، دیگر منبعی برای تغذیه ابرها 
و بارندگــی و ترســالی وجود نداردهمین وضعیــت در رابطه با 
صنایع هم صادق است. زمانی که بیشترین تعداد کارخانه های 
تولید فولاد و ذوب آهن در خشــک ترین مناطق ایران به بهانه 
اشــتغال زایی مســتقر می شــوند و یا به همین بهانه کوه هایی 
کــه خود عامل جــذب رطوبت هســتند با معــدن کاوی از بین 
می روند، کشــاورزی غیر مدرن و بدون توجه به اقلیم کشــور با 
حداکثر تــوان محصولات آب بر را کشــت می کنــد، جنگل ها به 
بهانه هــای مختلــف از بین می رونــد و از همــه مهم تر فرهنگ 
استفاده درســت از آب وجود نداشته و مدیریت هم نمی شود، 

نتیجه همان نباریدن آسمان است.
آســمان همان آسمان اســت و اگر قرار اســت، به مانند گذشته 
نعمــت را بــر ما ارزانــی دارد بایــد از دســتکاری بیــش از حد در 
طبیعت خودداری کرد، جنگل ها و تالاب های از بین رفته را احیا 
کرد، صنایع را مجدد جایابی مناســب با مدیریت درست کرد و 
فرهنــگ مصرف و مدیریت آب از مدارس و نظام آموزشــی وارد 

سیستم فرهنگی ما شود.

»دوســتی خاله خرســه« و نبود برنامه های منســجم ســبب 
افزایش چشــمگیر ســگ های ولگرد در اطراف برخی شهرها 

شده و معضلات مختلفی را به همراه داشته است.
طی هفتــه اخیر چندیــن ویدئــو در فضای مجــازی در مورد 
گله ای شــدن ســگ های ولگرد وایرال شــد و دست به دست 
چرخید البته برخی آن ویدئوها را تأیید و برخی تکذیب کردند 
و گفتند این ویدئوها برای حدود ۶ ماه گذشته است و جدید 
نیســت. ویدئو جدید یا قدیم فرقی نــدارد، مهم اصل قضیه 
و افزایش چشــمگیر ســگ های ولگرد اســت. به هر حال این 
موضوع تعجب و انتقاد بســیاری از کاربران را به همراه داشته 

است و سوال های زیادی در ذهن آنها ایجاد کرد.
برخــی معتقد بودن این قضیه ســاماندهی نیاز دارد و برخی 
هم می گفتند راهکار عقیم ســازی ســگ های ولگرد است. اما 
دســته ای دیگر از کاربران هم معتقد بودند که عین سگ های 
دارای صاحب باید با این ســگ ها برخورد کــرد. اما ماجرا هر 
چه هست و آنچه اتفاق افتاده حکایت از افراط و تفریط دارد. 
افراط به دلیل غذادهی به ســگ های ولگرد آن هم به صورت 
گســترده توســط افراد به ظاهر دوســت دار محیط زیست و 
تفریط ناشــی از مدیریت نشــدن این موضوع و بی برنامگی، 

اما واقعا راهکار درست در این زمینه چیست؟
 برخی این روزها به شــدت دوســت دار محیط زیســت شــده 
و بــدون اطــلاع و آگاهــی از چرخــه حیــات وحش دســت به 
اقداماتــی می زنند که نتیجــه معکوس دارد و نــه تنها باعث 
حفظ محیط زیســت و حیات وحش نمی شــود بلکه آســیب 
بــه آن را به همراه دارد و شــاید این موضــوع مصداق همان 
ضرب المثل معروف »دوســتی خاله خرسه« باشد. معضلی 

که توسط بسیاری از کارشناسان هم هشدار داده شده است.
سو استفاده کلاهبرداران از دوست داران محیط زیست

در این میان برخی هم با ســو استفاده از احساس شهروندان 
دوســت دار حیات وحش، با اعلام شــماره حساب درخواست 
کمک کرده و حتی با خریدها و انتشــار ویدئــو از غذادهی به 
سگ های بلاصاحب ادعای اثبات عملکرد خود را دارند، فارغ 
از اینکه شــاید تنهــا یک صدم مبلــغ دریافتــی را هزینه کرده 
باشند. البته تاکنون چندین باند هم در این زمینه شناسایی 
و اعضــای آن دســتگیر شــده اند. در یــک نمونه دیگــر از این 
باندهــا، یکی از اعضــای باند با گرفتن حیوان و آســیب به آن 
ادعای این را داشــت که حیوان زخمی شــده و برای درمانش 

نیاز به کمک های شهروندان است.
 اختلال در طبع شکارچی بودن حیوانات

در یک نمونه دیگر برخی پیشــنهاد کرده انــد اگر می خواهید 
نــذری بدهیــد هزینــه را بــرای غذادهــی به حیــات وحش و 
ســگ های ولگرد اختصاص دهید و دیگ هــای بزرگی در این 
زمینــه برپا و نذری هــای مختلفی را می پزنــد و برای حیوانات 
در اطــراف شــهرها می برنــد. فــارغ از اینکه ایــن موضوع چه 

مشکلاتی را برای حیات وحش به همراه دارد.
حیوانات خصوصا ســگ ها در طول زمان به دست انسان ها 
اهلی شــده اند اما آزادانه گشتن سگ های بی صاحب و دارای 
انواع بیماری های خطرناک در هیچ جای دنیا پذیرفته نیست 
و خطــرات خود را بــه دنبــال دارد. چند سالی ســت که حتی 
سازمان های جهانی نیز به دنبال یافتن یک راه حل منطقی از 
مردم کمک می خواهند تا این معضل را برای همیشه از میان 

ببرند.
ســگ ها نیز مانند هر موجود زنده ی دیگــری، به غذا احتیاج 
دارند، اما اینکه این غذا دادن باید به چه صورت باشد بسیار 
مهم اســت. عده ای از مردم اقدام به غــذا دادن در هر زمان و 
مکانی می کنند که این کار ریسک حضور سگ ها را در هر جایی 

بالا می برد.
مدیریــت غــذا رســانی بایــد طــوری باشــد کــه ســگ ها را از 
محل هایی کــه جامعه حضور آن هــا را برنمی تابــد، دور نگه 
دارد. اگرچه حیوانات، مانند انسان ها دارای عواطف هستند 
اما به همان اندازه می توانند خطرناک باشــند. غذا دادن به 

ســگ ها نه تنها از منظر زمان و مکان اهمیــت دارد بلکه باید 
بدانیم این غذادهی در امر تولید مثل و طبع شکارچی بودن 

این حیوانات تأثیر گذار است.
 از جــای خالــی قوانیــن ســازمان یافتــه تــا نبود آمــوزش به 

شهروندان
بحران افزایش جمعیت سگ های ولگرد هم برای انسان و هم 
حیوانات و محیط زیست بیش از پیش دردسرساز شده است. 
متأسفانه قوانین سازمان یافته ای برای حل این بحران وجود 
ندارد و جای خالی آموزش هــای مرتبط و عملی برای مقابله 
با سگ های ولگرد به شدت احساس می شود. همچنین حل 
معضل مدیریت سگ های ولگرد باید با هماهنگی و همکاری 
تمامی ســازمان ها و ارگان ها و نهادهــای مردمی و اجتماعی 

صورت پذیرد.
همچنین غذارسانی به عادت سگ ها و حتی گربه ها راهکاری 
برای تأمین خوراک آنها می شــود در این صورت این حیوانات 
به هر فردی که حتی پلاســتیک خرید در دست دارد، به گمان 
غذارســان بودن، نزدیک می شــوند. در حالی که حیوانات بر 
اســاس اصل طبیعت باید بــه دنبال غذا باشــند و به دنبال 
شکار باشند و غذادهی انســان از تحرک آنها به شدت کاسته 

است.
خطرات افزایش سگ گرگ ها و خوی وحشی گری آنها

معضلات ناشی از افزایش سگ های ولگرد یکی و دوتا نیست. 

آمیــزش ســگ های ولگــرد در حیات وحش با گرگ ها ســبب 
به وجود آمدن ســگ گرگ هایی می شــود که بــه آنها گرگاس 
گفته می شــود. گرگاس ها یا ســگ گرگی ها حیواناتی هستند 
که اغلب هم خصوصیات ســگ ها را دارند و هم خصوصیات 
گرگ ها را، از این رو که هم خوی وحشــی گری گرگ ها را به ارث 
برده اند و هم مانند سگ ها از انسان نمی ترسند. در سال های 
اخیــر آمیزش گرگ های ولگرد بــا گرگ های در طبیعت باعث 
افزایــش این حیوانات شــده اســت کــه برخــلاف گرگ ها در 
نزدیکی شهرها و انسان ها زندگی کنند و در بسیاری از مواقع 
با آن خوی وحشی که دارند به انسان ها و حتی دیگر حیوانات 
محیط زیســت مثــل گلــه گوســفندان حملــه کننــد و باعث 

خسارات جدی به انسان ها و دام ها می شوند.
 در حالی که ســگ ها بــه خوردن تقریبا هر چیــزی که در برای 
آنها می گذارید معروف هســتند، گرگاس ها بیشتر حیواناتی 
گوشتخوار هســتند، در اثر گرســنگی به محیط زندگی انسان 
نزدیک می شوند و خوی وحشــی خود را نشان می دهند. زاد 
و ولد بســیار بالای آنها موجب شــده تا جمعیت آنها در ایران 
به سرعت رو به افزایش باشد زیرا گرگاس ها در هر بارداری ۱۶ 

توله به دنیا می آورند که تعداد کمی نیست.
گرگاس عــلاوه بر ضررهای اقتصادی که برای انســان دارد به 
عنوان گونه ای جدید و رقیب ســایر گوشــتخواران موجود در 
مناطق مانند یوزپلنــگ، کاراکال، پلنگ و.... بوده که در رأس 
هــرم غذایــی می تواند باعث به هــم خوردن تعادل زیســت 

محیطی شوند.
ضرورت استفاده از راهکاهای بین المللی

آنچه مسلم است اینکه گروه های غیرقانونی با استدلال های 
نادرســت مانعــی در برابــر انجــام اقدامــات بــرای مدیریت 
جمعیت سگ های ولگرد هستند و اگر کاری برای ساماندهی 
این ســگ ها هم انجام شــود با اقدامات آنها دچار دور باطل 
خواهیم شــد و باز به پله اول بر می گردیم لذا به نظر می رسد 
در نخستین گام لازم اســت همه شهروندان با افزایش آگاهی 
خــود در ایــن زمینه در جهــت کمک به حیات وحــش و نه در 
جهت عکس آن، به صورت ناآگاهانه قدم بردارند و به عبارتی 
دوســتی خاله خرســه برای حیات وحش نداشــته باشــند و 
قبل از اینکه معضل ســگ های ولگرد تبدیل به بحران شود، 
چاره ای اندیشــیده و دستگاه های اجرایی هم راهکارهایی که 
بــه صورت بین المللــی در این زمینه جــواب داده، بهره مند 

شوند.

ایســنا - مدیر کل دفتر مدیریت پسماند سازمان حفاظت 
محیط زیســت با اشــاره ماده ۲ آیین نامه حذف پلاســتیک 
کمتر از ۲۵ میکرون گفت: بر اساس آن وزارت صنعت، معدن 
و تجارت مکلف اســت ترتیبی اتخاذ کند تــا تولیدکنندگان 
کیســه های پلاســتیکی با ضخامت کمتــر از ۲۵ میکرون طی 
یک برنامه پنج¬ساله، ســالانه ۲۰ درصد از ظرفیت تولیدی 
خود را با کیسه های سازگار با محیط زیست جایگزین کنند.
 شــهریور ماه ســال گذشــته بود که علی ســلاجقه - رییس 
سازمان حفاظت  محیط زیست- از تدوین آیین نامه حذف 

پلاســتیک کمتــر از ۲۵ میکــرون خبــر داد و آن را دســتاورد 
خوبی توصیــف کرد. او آذرماه ســال جاری از نهایی شــدن 
شــیوه نامه پلاســتیک های زیســت تخریب پذیر در سازمان 
ملی اســتاندارد خبر داده  و گفته بــود: قرار بود تیر ماه این 

اتفاق بیفتد اما با چند ماه تأخیر محقق شد.
دکتــر مهدی خادم ثامنی مدیر کل دفتر مدیریت پســماند 
ســازمان حفاظت محیط  زیســت دربــاره آخرین وضعیت 
اجــرای آیین نامــه حذف پلاســتیک های با قطــر کمتر از ۲۵ 
میکرون به ایسنا گفت: آیین نامه کاهش مصرف کیسه های 

پلاســتیکی در مهر ماه ۱۴۰۱ ابلاغ شد. این آیین نامه مشتمل 
بر ۱۰ ماده می شود که ماده ۱ درباره تعاریف است.

وی بــا بیان اینکه بر اســاس مــاده ۲ وزارت صنعت، معدن 
و تجارت مکلف اســت ترتیبی اتخاذ کند تــا تولیدکنندگان 
کیســه های پلاســتیکی با ضخامت کمتــر از ۲۵ میکــرون ، از 
تاریخ ابلاغ این آیین نامه طی یک برنامه پنج¬ساله، سالانه 
۲۰ درصد از ظرفیت تولیدی خود را با کیســه های ســازگار با 
محیط زیســت یا زیست تخریب پذیر جایگزین کنند، اظهار 
کــرد: ماده ۲ ایــن آیین نامه به مرحله اجرا در آمده  اســت و 

اســتاندارد آن ها تصویب شــد. شــیوه نامه آن نیــز در حال 
انجام اســت همچنیــن در جهت همــکاری بــرای اجرای آن 
وزارت صمــت نظــر خود را اعــلام کرد. ما منتظــر نظر اداره 

اقتصاد و دارایی هستیم که شیوه نامه ماده ۲ را ابلاغ کند.
خــادم ثامنــی اضافــه کــرد: در حــال پیگیــری هســتیم تــا 
اســتاندارد ملــی آن تدوین و تصویب و بــرای کارگروه  ملی 
ســازمان ملی اســتاندارد ارســال شــود تــا  در شــورای ملی 
ســازمان ملــی اســتاندارد تبدیــل  بــه اســتاندارد اجبــاری 

می شود.

مدیر کل دفتر مدیریت پســماند ســازمان حفاظت محیط 
زیســت اضافه کرد: شــیوه نامه مــاده ۳ نیز توســط وزارت 
صمــت تدوین، تصویــب و ابلاغ شــد. بر اســاس آن توزیع 

رایگان کیسه های پلاستیکی ممنوع شده است.
 خــادم ثامنی در پایان با اشــاره به قابلیــت این آیین نامه و 
اولویت اجرایی آن در کشور خاطرنشان کرد: همه استان ها 
اولویت اجرای آیین نامه حذف پلاســتیک های با قطر کمتر 
از ۲۵ میکــرون را دارا هســتند و  ایــن آیین نامــه در بیشــتر 

استان ها در حال انجام است.

آسمان همان است، چرا امسال نبارید؟

»دوستی خاله خرسه« با حیات وحش

ممنوعیت توزیع رایگان کیسه های پلاستیکی

 مهلت ۵ ساله وزارت صمت برای حذف این کیسه ها

مهر -  مســعود ستایشی، سخنگوی دســتگاه قضا درباره پرونده 
کــوروش کمپانــی بیان کرد: شــرکت مــورد بحث با اخــذ مبالغی 
مبــادرت به فروش محصــولات الکترونیکی همچون گوشــی های 

آیفون و سامسونگ و سایر محصولات داشته است.
وی بــا بیــان اینکه تاکنــون آمار دقیقــی از دریافت کننــدگان این 
محصولات وجود ندارد، افزود: بررســی ها نشان می دهد، تعداد 
قابل توجهی از افراد این محصولات را خریداری کرده اند و تعداد 
زیــاد دیگری نیــز که ایــن محصولات را کــه خریدند هنــوز کالایی 

دریافت نکرده اند.
ســخنگوی دستگاه قضا با اشــاره به روند قضائی رسیدگی به این 
پرونده گفت: از آبان ماه ســال جاری رســیدگی به این موضوع بر 
اســاس گزارش های واصله از سوی ضابطان خاص صورت شروع 

شده و وزارت اطلاعات گزارش دهنده این پرونده بوده است.
ستایشــی ادامه داد: مدیر عامل این شرکت، ۵ ماه قبل و پیش از 
اینکه ضابطان نسبت به این موضوع ورود کنند و پرونده ای برای 

این شرکت تشکیل شود از کشور خارج شده است.

ســخنگوی دســتگاه قضا تصریح کرد: مدیرعامل شرکت کوروش 
کمپانی به اتهــام کلاهبرداری تحت تعقیب اســت و اموال منقول 
این شــرکت در نقاط مختلف کشــور مانند قایق هایــی در جزیره 

کیش شناسایی و توقیف شده است.
وی اضافه کرد: یکی از منســوبان مدیرعامل این شرکت، به اتهام 
معاونت در بزه کلاهبرداری بازداشــت شده است و تمهیدات لازم 
نســبت به اقلامی که مربوط به مدیرعامل شرکت بوده و این فرد 

در صدد فروش و انتقال آن ها بوده، صورت گرفته است.
ستایشی با بیان اینکه تا دو هفته گذشته هیچ گونه شکایتی علیه 
مدیرعامل و این شرکت نداشته ایم، گفت: ۲۸ بهمن ماه با دستور 
مقــام قضائی صالح، بنری نصب شــد تا اگر کســی از این شــرکت 
شکایتی دارد، شــکایت خود را با اسناد و ادله به پلیس تخصصی 

مربوطه تسلیم کند.
ســخنگوی دســتگاه قضا با بیان اینکه تاکنون هــزار و ۵۰۰ نفر در 
تهران علیه این شــرکت شــکایت کرده اند، گفت: ایــن پرونده در 
دســت رســیدگی اســت و به مردم اطمینان می دهیم که با اقتدار 
در کمترین زمان نسبت به شناســایی اموال این شرکت، متهمان 
و اســترداد اموال به مالباختگان با همــکاری مردم اقدام خواهیم 

کرد.
ستایشــی با اشاره به خروج متهم اصلی این شرکت از کشور گفت: 
پیگیری های قانونی برای بازگرداندن وی به کشــور صورت گرفته 
و اقدامــات مؤثــری برای جمع آوری اســناد و مــدارک لازم به عمل 
آمده و قطعا اموال شــرکت، معاونــان مدیرعامل نیز با قاطعیت 

و ضابطه مند توقیف می شوند.
وی بــا اشــاره به برخــی چهره های هنری و ورزشــی کــه در فضای 
مجــازی اقدام بــه تبلیغ ایــن شــرکت کرده اند، گفت: متأســفانه 
تعــدادی از چهره هــای مطــرح هنری و ورزشــی کشــور بــرای این 
شــرکت در فضای مجازی مبادرت به تبلیغاتی ناصحیح کرده اند 
کــه در جلــب اعتماد شــهروندان مؤثر بوده اســت که بر اســاس 
قانون باید مبالغی که برای تبلیغات این شــرکت دریافت کردند 

را به صندوق دولت برگردانند و این روند ادامه دارد.
ســخنگوی دستگاه قضا با اشــاره به پیگیری این پرونده در ناحیه 
۵ دادســرای عمومــی و انقلاب تهــران گفت: چنانچــه اموال این 
شــرکت، شناســایی و توقیف شــود بــا برنامه ریزی درســت برای 
توزیــع اموال بیــن مالباختگان اقدام می شــود. مــردم می توانند 
اطلاعات خود نســبت به اموال منقول و غیر منقول این شرکت را 

به مراجع ذیربط اطلاع دهند.
وی افــزود: هم اکنون در مرحله اخذ شــکایت مالباختگان و جمع 

آوری اسناد موجود درباره این پرونده هستیم.
وی با اشــاره به اینکه شــرکتی بــه نام »کوروش کمپانــی« در اداره 
کل ثبت شــرکت ها تاکنون ثبت نشــده اســت، گفت: تنها شرکتی 
به نام کوروش پردازان آی ســا با مسئولیت محدود با شماره ثبت 

مشخص، در ۸ بهمن سال ۹۹ به ثبت رسیده است.
ســخنگوی دســتگاه قضا در پایان گفت: مدیرعامل این شــرکت، 
خدمت وظیفه عمومی را انجام نداده اســت. البته برای تأســیس 

شرکت ها و مؤسسات نیاز به اخذ کارت پایان خدمت نیست.

ستایشی: مدیرعامل 
کوروش کمپانی ۵ ماه قبل 

از کشور خارج شده است

   خبر
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فرهنگ فرهنگ

عصــر ایــران - مدیــرکل اداره نظــارت برنمایــش فیلم ســازمان 
سینمایی از منتقدانی که سازمان سینمایی را به حمایت بی چون و 

چرا از سینمای کمدی متهم کرده اند گلایه کرد.
مدیرکل اداره نظارت برنمایش فیلم ســازمان ســینمایی از رقابت 
تنگاتنگ فیلم ها برای اکران  نوروز و سختی کار انتخاب فیلم ها برای 
بســتن جــدول اکران نــوروزی خبــر داد و در عین حال گلایــه کرد از 
منتقدانی که سازمان سینمایی را به حمایت بی چون و چرا از سینمای 
کمدی متهم کرده اند و ماه ها این نقطه قوت و قله افتخار ســازمان 

سینمایی دولت سیزدهم را وارونه جلوه داده و زیرسوال برده اند!
روح الله ســهرابی مدیــرکل اداره نظارت برنمایش فیلم ســازمان 
ســینمایی با تاکید بــر رقابت فیلم ها بــرای حضور در ســبد اکران 
نوروزی گفت ؛ خوشــبختانه امســال فیلم های با کیفیت و مناسب 
اکران نوروزی جوابگوی ظرفیت تعریف شــده بــرای این بازه زمانی 
هســتند امــا با توجه بــه تقارن عیــد نوروز و مــاه مبــارک رمضان ، 
حساســیت و پیچیدگی تنظیم جــدول عادلانه و البته مناســب با 

سلایق و علایق مخاطبان نیز بیشتر از سال های قبل است .
وی با اشــاره به ظرفیــت اکران نوروز و تعــداد فیلم هایی که در این 
بــازه زمانی می توانند بــه روی پرده رونــد، افزود: اصولا ۸ ســرگروه 
سینمایی امکان تغییر فیلم خود را دارند و با توجه به شرایط اکران 
و ملاحظات مختلف ، بین ۶ تا ۸ فیلم به روی پرده خواهند رفت تا 
ضمن رعایت تنوع در سبد اکران ، فیلم ها موجب لطمه به یکدیگر 
نشوند . ضمن اینکه به دلیل نزدیکی عید نوروز و عیدسعید فطر، 
اکــران دوم عید نوروز مطابــق با آیین نامه و منوط بــه افتادن کف 

فروش خواهد بود .
ســهرابی با اشــاره به تعداد بالای فیلم های متقاضی اکــران و تعداد 
قابل توجه آثار پر مخاطب اجتماعی، کمدی، دفاع مقدس و کودک 
و نوجوان که آماده اکران هســتند عنوان کرد: ســال آینده کار شورای 
صنفــی نمایش برای ایجاد عدالت در اکران، بســیار ســخت خواهد 
بــود چرا که آثار پرمخاطبی در صف اکران حضور دارند لذا بازگشــت 
به آیین نامه و تصمیم گیری و اقدام مطابق با مقررات و قوانین اعلام 
شــده امری ضروری اســت و با همراهــی و تعامل شــورای صنفی بر 
اساس آیین نامه اقدام خواهد شد .  وی با گلایه از آن دسته منتقدان 
که ســازمان ســینمایی را به حمایت بی چون و چرا از سینمای کمدی 
متهم کرده اند و ماه ها این نقطه قوت و قله افتخار سازمان سینمایی 
دولت ســیزدهم را وارونه جلوه داده و زیرســوال برده اند اظهار کرد: 
حتی اگر این نقطه نظرات به ظاهر دلسوزانه باشد اما در رویکرد کلان 
و دوراندیشانه، نه تنها کمکی به سینما و اقتصاد آن نخواهد کرد بلکه 

در تضاد با مصالح و پیشرفت و رشد سینما خواهد بود.
مدیرکل نظارت بر نمایش فیلم ســازمان ســینمایی به مخاطبان 
حــدود ۲۷ میلیونی ســینما طی کمتر از ۱۱ماه از ســال کــه بالاترین 
تعداد مخاطب طی ۲۵ ســال گذشته است اشــاره کرده و گفت: اگر 
مخاطبــان همــه بخش ها اعم از ســینماهای اکران، سینماســیار و 
جشنواره ها را حســاب کنیم به عددی بیش از ۲۸ میلیون مخاطب 
طی ۱۱ ماه خواهیم رسید و دســت اندرکاران امر می دانند دستیابی 
به این آمار اســتثنایی کار ســاده ای نیست که اگر بود طی چند دهه 
اتفاق می افتاد اما متاســفانه برخی دوســتان بدون در نظر گرفتن 
دســتاوردها و بدون رعایت انصاف، صرفا مســیر تخریب در پیش 
گرفته اند و لحن و بیان خود از ورشکســتگی، رکود و فلاکت ســینما 
در ماه هــای آغازین مدیریت جدید را با چرخشــی نامحســوس به 
سمت و ســوی ورشکســتگی ســینمای غیرکمدی بردند حال آنکه 
پرفروش ترین فیلم هــای کودک و نوجــوان و فیلم های اجتماعی 
نیز مربوط به همین دوره است . البته در اینکه سینمای غیرکمدی 
نیز باید به فروشــی قابل دفاع و منطقی برســد شــکی نیســت اما 
عقب ماندگی چند ده ســاله در امر اقتصاد ســینما را نمی توان یک 

ساله و دوساله جبران کرد.

مهــر - مصطفی جمشــیدی با اشــاره بــه اینکه رمــان انقلابی 
باید رنگ واقعیت داشــته باشــد گفت: مســوولان ما باید قدر 

نویسندگانی را که انقلاب کردند بدانند.
نوشــتن رمــان و داســتان از موضوعــی مانند انقلاب اســلامی 
مقوله ای بسیار گســترده است. ظلم رژیم پهلوی، جنایت های 
ســاواک، فضای خفقــان آور آن دوره و پیروزی انقلاب اســلامی 
هنوز هم زوایای پنهانــی دارند که بازگو کردن آن برای مخاطب 
بســیار جذاب اســت و می تواند آن را بیش از پیش بــا آن دوره 

آشنا سازد.
انقلاب اســلامی بــه رهبری حضرت امــام خمینــی )ره( با ابعاد 
و گســترده فراوانش چشــم انداز جدیدی پیش روی داســتان 
نویسی گشوده است و هر گوشه از آن ویژگی هایی در خود دارد 
که می تواند دســتمایه بدیعی برای رمان و داســتان های کوتاه 
و بلند باشــد. کما اینکه در ســال های اخیر نیــز این گونه بوده 
و آثــار متفاوتی در داستان نویســی با موضوع انقلاب اســلامی 

داشته ایم.
مصطفی جمشــیدی نویســنده و شــاعر در زمینه تألیف رمان 
و داســتان با موضوع انقلاب اســلامی تاکنون ۵۴ عنوان کتاب 
کتاب بــا موضوعــات اجتماعی، تاریخــی و ادبیات پایــداری را 
روانه بازار نشــر کرده است. از این نویسنده تاکنون کتاب هایی 
از جمله »ســفرنامه جــن«؛ »تیغ و تاج«؛ »یادداشــت های یک 
تروریست«؛ »رویای آق تاریم«؛ و »دشت های یاغی ها« توسط 
انتشارات به نشر منتشر شــده است. وی علاوه بر نویسندگی، 
دبیر جشــنواره های ادبی مختلفی در زمینه رمان و داســتان با 

موضوع انقلاب اسلامی بوده است.
مراسم اختتامیه ســیزدهمین جشنواره داستان و شعر انقلاب 
)جایزه امیرحســین فردی( عصر امروز سه شنبه اول اسفند در 

حوزه هنری برگزار می شود. به همین بهانه با جمشیدی درباره 
زوایای مهم داســتان نویسی و اهمیت نگارش کتاب با موضوع 

انقلاب اسلامی به گفت وگو نشسته ایم.
مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید:

* آقای جمشــیدی به نظر شــما روایت رمــان انقلابی و 
بیان زوایای تاریخ چقدر باید نزدیک به واقعیت باشد؟ 

به بیان ساده تر؛ تخیل یا واقعیت؟
همان طــور که اشــاره کردیــد انقلاب اســلامی زمانی بــه وقوع 
پیوســت که ســرکوب و خفقان بســیار زیادی وجود داشــت و 
همین امر منجر به انقلاب شــد. حــال رمان نویس می تواند با 
مراجعــه بــه تاریخ های مخفی یعنــی تاریخ هایی کــه در منظر 
عموم نیســتند، زوایای پنهان ماجراها را که برای عموم ناآشکار 
اســت، مکشــوف کند. رمان نویس با توجه به ابــزار و هنری که 
دارد می توانــد در بازآفرینــی آن واقعیت های پنهــان در تاریخ 

مشارکت کند و یا اساسا آن تاریخ را زنده کند.
البته همه این ها به این معنا نیســت که رمــان یعنی واقعیت! 
در واقــع رمان نه واقعیت محض وجود دارد و نه دروغ محض. 
چیــزی بینابین اســت و برســاخته از واقعیت اســت و نه خود 
واقعیت. در یک شــعبه ای از رمان که اشاره به تاریخ است )مثل 
تاریــخ انقلاب هــا( وفــاداری به واقعیــت شــکل محکم تری به 
خودش می گیرد. چراکه به دلیل رویداد عظیمی که آحاد مردم 
را تحت الشــعاع قرار داده، طبیعتا رمان انقلابی هم نمی تواند 
و نبایــد از واقعیت ها فاصله بگیرد و به خیال محض اتکا کند. 
به همیــن دلیل آثار انقلابــی که خیلی بر منابــع تاریخی تکیه 

نکرده باشند لاجرم در گذر زمان کنار گذاشته می شوند.
بنابراین برای نگارش رمان انقلابی باید به زوایای نامکشوفی از 
تاریــخ مراجعه کرد و خیلی نمی توان از خیال بهره زیادی برد و 
در این گونه ادبی دست و بال نویسنده در استفاده از عناصری 

مانند خیال باز نیست.
* بیشــتر کتاب هایی که با موضوع انقلاب در بازار نشــر 
هســتند، محدود به جریانات ســاواک و شــکنجه اند. 

موافق اید؟
در مورد انقلاب خودمان ســلطنت و دیکتاتوری شاهنشــاهی 
به بیش از دو هزار سال برمی گردد و انقلاب اسلامی بساط این 
ســلطنت طولانی را برانداخته کرد، به دلیل این زمان طولانی 
و پرحادثــه، آن قدر موضوع و ســوژه فراوان وجــود دارد که در 
هــر ده و ده کوره ای بگردید مطلب و ســوژه ای از ظلم خوانین 
و ژاندارمری و آدم های حکومتی می بینید که می شــود ســال ها 
راجع بــه آنها کتاب نوشــت. ایــن موضوعات جــذاب فقط به 
مقطع انقلاب برنمی گردد؛ بلکه به پیش از انقلاب و زمینه های 

شکل گیری آن هم برمی گردد.
بــه بیــان دیگر هرجــا ردی از پادشــاهی باشــد دربــاره انقلاب 
هم می شــود صحبت کــرد. صــورت واقع قضیه این اســت که 
نویسنده باید رمانی بنویسد که در آن واقعیت، ارتقا پیدا کند. 
ولی عمــلا این اتفاق نیفتــاده و بضاعت داســتان نویس های 
مــا فقط به جریانات ســاواک و لایه هــای روی انقلاب معطوف 
شده اســت. در حالی که خیلی از مســتندات و شــخصیت های 
دربــاری زندگی هــای خیلی مرمــوزی داشــتند؛ کــه می توانند 
دست مایه خلق رمان باشند. بسیاری از شخصیت های مؤثری 
که در دوران پهلوی زیست کردند، یا امیر بودند یا شبه امیر و یا 
وزیر. خلل و فرجی که این شــخصیت ها داشتند، به خصوص 
آن هایــی که طول صدارتشــان زیــاد بوده، می توانــد واقعیت 

انقلاب را شگفت تر، عظیم تر و جذاب تر کند.
* زوایــای پنهــان انقلاب اســلامی چه طور؟ آیــا قابلیت 

تبدیل به داستان را دارند؟
هر واقعه تاریخی از لحظه وقوعش می تواند سی تا پنجاه سال 
بعد از آن هم قابلیت های رشــد یافته ای پیدا کند و با برافتادن 
پرده ها و رو شدن زوایای پنهان، جذاب تر شود. در مورد انقلاب 
مــا هم این طور اســت. در حــال حاضر در برهه ای هســتیم که 
مستندات تاریخی و کتب مســتند انقلابی از رمان های انقلابی 
جلــو زدنــد. از طرفی نســل من و امثــال من یک مســائلی در 
انقلاب دیدیــم که الان به دلیل خیلــی از رخدادهای اجتماعی 

دستمان برای تولید اثر مبتنی بر مشاهدات مان باز نیست.
و  واقعیت هــا  عمــل  در  و  حقیقــت  در  بایــد  انقــلاب  رمــان 
مشــاهداتمان را پــرورش بدهــد ولــی هنــوز بــه آن وضعیت 
مطلوب نرسیده اســت. یکــی از گرفتاری های ما این اســت که 
مســؤولان فرهنگــی از ما به عنــوان کســانی کــه می توانیم به 
نســل های بعدی آمــوزش بدهیم و مشــاهداتمان را از انقلاب 
بگوییم، اســتفاده مبســوطی نکــرده و این باعث می شــود که 

هنرنمایی نویسنده در محاق و در مظان تردید قرار بگیرد.
در حال حاضر وضعیت کتاب داستان انقلاب به کسانی بیشتر 
معطوف شــده که از میانسالی عبور می کنند و کاش مسؤولان 
ما قدر نویســندگانی که انقــلاب را درک کرده اند بدانند چرا که 
بعد از آن ها کســی نمی تواند تجربه حســی راجع به این ماجرا 
داشته باشد. رمان انقلابی بالاخره باید رنگی از واقعیت داشته 

باشد.
* نظرتــان راجــع به کارهــای سفارشــی در ایــن  زمینه 

چیست؟ موافق این  مساله هستید؟
به صورت عام کارکرد یک ســوژه برای ما مشــخص نیســت. به 
قول ویرجینیا وولف ما نمی دانیم در درون نویســنده چیست 
و یک چیــزی در وجود آن ها اســت که آن ها را وادار به نوشــتن 
می کند. اصلا خود قلم یک کاریزما و شخصیتی دارد که خدا هم 

به آن قسم می خورد.
قلم رفتار مســتقلی از نهاد نویســنده دارد و خدای متعال هم 
به قلم قســم خــورده نه به نویســنده. واقعیت امر این اســت 
که ســوژه ها ما را پیدا می کنند و ما را مجــاب می کنند که درباره 
چیزی بنویســیم، طبیعتا کتاب هایی با سوژه های سفارشی که 
این روزها شاهد تألیف آنها هستیم می تواند به انقلاب اسلامی 

ضربه وارد کند و حتی گاه مخرب باشد.
* یک ســوال صریح تر! عنوان رمان انقلاب را باید به چه 

کتاب یا کتاب هایی بدهیم؟
وقتــی می گوییم رمان انقلاب اســلامی؛ منظور این نیســت که 
کتابی داشته باشــیم که همه داستان، توپ و تانک و شکنجه و 
خون و خونریزی باشــد بلکه باید یک شــیوه زیستی را در نظر 
بگیریم که این شــیوه زیســت با وقوع بهمن ۵۷ بــه یک فرازی 

رسید که مسیرش عوض شد.
مــا با یک رخــداد عظیم مواجه شــدیم که در آحاد مــردم تأثیر 
گذاشــت. نویســنده خوب نویســنده ای اســت که بتواند این 
جامعــه در حــال تحــول را آنالیز کنــد و بعد از این شــناخت و 
تحلیــل راه خــودش را برود. وقتــی انقلاب می شــود لایه های 
مختلفــی از جوامع می تواند داســتان های مختلفــی به وجود 
بیاورند و این نویســنده اســت که می تواند در ایــن لایه ها فرو 

رود.
موضوع انقلاب مورد علاقه نویسندگان در همه جای دنیاست؛ 
چــون جامعــه در یک وضعیت جوشــش قــرار می گیــرد و این 
مقطــع برای یــک رمان نویس خیلــی جذاب اســت. در انقلاب 

فقط دنبال شعار و شکنجه نباشید.

ایسنا- دبیر چهارمین دوره جشــنواره موغــام از برگزاری این 
جشنواره از امروز ۳۰ بهمن تا ۴ اسفند ماه در تبریز خبر داد.

غلامرضــا میــرزازاده روز دوشــنبه ضمــن اعلام ایــن خبر در 
جمــع خبرنگاران، گفــت: در این دوره از هشــت اســتان و ۱۸ 
شــهر شــرکت کننده داریم که شامل اســتان های آذربایجان  
شــرقی، آذربایجان  غربی، اردبیــل، زنجان، همــدان، تهران، 

البرز و لرســتان می شود و بیشترین تعداد شرکت کنندگان از 
آذربایجان  شرقی است.

وی ادامه داد: در چهارمین جشــنواره میزبان دو گروه ســنی 
الف ۹ تا ۱۷ سال و گروه سنی ب ۱۸ تا ۴۰ خواهیم بود.

میــرزازاده از ارســال ۳۴۷ اثر به دبیرخانــه از ابتدای فراخوان 
جشــنواره خبــر داد و گفت: از ایــن تعداد ۱۳۴ اثــر به بخش 

اجرای نهایــی راه یافته اند که ۴۳ اثر مربــوط به خوانندگی و 
۹۱ اثر نیز نوازندگی است.

دبیــر چهارمیــن جشــنواره سراســری موســیقی موغــام این 
عرصــه  در  تخصصــی  جشــنواره های  از  یکــی  را  جشــنواره 
موســیقی عنوان کرد و گفــت: در مجمــوع ۵۰ داور به صورت 
تخصصی در بخش های مختلف، کار داوری این جشــنواره را 

برعهده دارند.
وی گفــت: اجراهــای این جشــنواره در ۲ بخــش نوازندگی از 
ســاعت ۹ تا ۱۳ و بخش خوانندگی از ساعت ۱۵ تا ۲۲ در محل 
آمفی تئاتر فرهنگسرای الغدیر خواهیم بود و روز شنبه پنجم 
اسفند از ساعت ۱۵ نیز مراسم اختتامیه در مرکز همایش های 

بین المللی تبریز )خاوران( برگزار خواهد شد.

گلایه مدیر سینمایی: 

ما را به حمایت از سینمای 
کمدی متهم نکنید

رمان انقلابی باید رنگ واقعیت داشته باشد

تبریز، میزبان هنرمندان موسیقی موغام از ۱۸ شهر کشور
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 ث
بصير كسى است كه بشنود و بینديشد، ببيند و بینا شود

 و از عبرتها بهره گيرد، سپس راه آشكار و روشن را در پیش گيرد 
و از افتادن در پرتگاههاى آن، بپرهيزد.
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انقلابی   برای نگارش رمــان 
باید به زوایای نامکشوفی از 
تاریخ مراجعــه کرد و خیلی 
بهــره  خیــال  از  نمی تــوان 
زیــادی بــرد و در ایــن گونه 
ادبی دســت و بال نویسنده 
عناصــری  از  اســتفاده  در 

مانند خیال باز نیست
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